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Екостандартът Евро 7 за частните леки автомобили и бусо-
ве няма да се прилага. За автобуси и камиони се въвеждат по-ниски 
стойности на вредните емисии.

Христо 
смирнЕнски - 
поЕт на бурнитЕ 
врЕмЕна

Политически 
брокери

олитическият нарцисизъм, аро-
гантното самочувствие, пълната 
липса на отговорност и дисципли-
на, пренебрежението към всички 
партийни решения - това са вечните 
подводни камъни в БсП. През годи-
ните сме гледали фрапантни демон-
страции. Отново и отново левицата 
се е давила в океана на нечие огро-
мно его, което не може да се прими-
ри с политическите реалности. 

нека не сме голословни и да сло-
жим под микроскопа казуса “сливен”. 
тези дни стана ясно, че кандидатът за 
кмет от многоцветен инициативен 
комитет Минчо Афузов е препълнил 
целия град с билбордове, които гла-
сят “БсП-сливен подкрепя Минчо 
Афузов за кмет” (стр. 3).

това е не просто лъжа, а открове-
на политическа измама.

БсП има друг кандидат за кмет 
- ген. кольо Милев. с Афузов беше 
разговаряно за местните избори. 
нещо повече - вероятно той щеше 
да е изборът, ако се беше съобразил 
с решението на местните социали-
сти техният кандидат да е кандида-
тура на БсП. той обаче се явява на 
изборите с инициативен комитет. и 
какво трябваше да направи БсП? Да 
се съобрази с един човек, който не 
зачита партийните решения? Да се 
примири с поредния показен егои-
зъм и да се удави в блатото на този 
конформизъм?

Отдавна ни е писнало от хора, ко-
ито смятат, че стоят над БсП.

П

Александър Симов

Стр. 10

Една чЕтвърт
от дърводобива
в страната 
Е нЕзаконЕн

обвинЕнитЕ 
в шпионаж
в лондон българи
остават в арЕста

БсП за пореден път по-
иска оставката на министъра 
на отбраната тодор тагарев 
заради целенасочената му 
политика против български-
те национални интереси и в 
ущърб на боеспособността 
на Българската армия. 

“Предупредихме, че во-
енният министър ще посегне 

и на последното ни ракетно 
въоръжение - зенитно-ракет-
ните комплекси с-300”, пояс-
ни Атанас Зафиров по повод 
предложение на ГеРБ, ПП-
ДБ и ДПс за предоставяне на 
допълнителна военна помощ 
на Украйна. 

“наясно ли са премиерът 
и кабинетът какво се случва? 

кой носи политическата отго-
ворност и кога най-после ми-
нистър тагарев ще си подаде 
оставката заради антибългар-
ските си действия? в проекта 
за решение е записано, че това 
се прави с цел подобряване 
отбранителните способности 
на България. А всъщност даря-
ваме последното останало ра-

кетно въоръжение, което охра-
нява небето над софия и АеЦ 
“козлодуй”, заяви Зафиров.

според него България се 
превръща в държава, в която 
не е ясно кой взима решени-
ята, кой носи политическата 
отговорност, къде се взимат 
тези решения.

бсп призова тагарев
да подаде оставка

Стр. 3

Военниятминистърпосегнаинапоследнотониракетно
въоръжениеигодаряванаУкрайна,заявиАтанасЗафиров

вкадър

Депутатите от ПГ ”БСП за България” се срещнаха с парламентарната делегация, водена от председателя на Национално-
то събрание на Социалистическа република виетнам въонг Дин Хуе. Бяха обсъдени актуални въпроси за сътрудничество 
между България и виетнам, а също и за задълбочване на отношенията между БСП и виетнамската комунистическа партия. 
Корнелия Нинова получи покана от председателя на Националното събрание на Република виетнам Н.Пр. въонг Дин Хуе 
и от генералния секретар на виетнамската комунистическа партия Нгуен Фу Чонг делегация от БСП да посети Ханой

Начало или край 

На дигиталНото 

Номадство

Стр. 2

вЕска нЕнчЕва:
властта нЕХаЕ
за пострадалитЕ
от наводнЕнията
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една година след наводне-
нието в карловските села Ка-
равелово, Богдан и слатина, 
където бяха засегнати повече 
от 200 къщи, разрушена бе ин-
фраструктура и мостове, поч-
ти нищо не се е променило, 
коментира за дУмА бившият 
депутат от Бсп и кандидат за 
кмет на Карлово веска Ненче-
ва. “държавата нехае. Хората 
тънат в кал и прах. Частично 
е подменен водопровода. в 
селата токът и водата спират 
постоянно. Коритото на река 

стряма е непочистено и неук-
репено. мостът, който свързва 
слатина и Розино, не е въз-
становен. местните живеят в 
страх, че е възможно водното 
бедствие да се повтори”, ко-
ментира Ненчева. Хората на-
стояват за неговото укрепване 
и за възстановяването на ин-
фраструктурата, поясни тя

помощта, която постра-
далите хора са получили за 
възстановяване или липсва, 
или е минимална. Граждани, 
които са отправяли дарения 
пък питат в социалните мрежи 
за какво са се използвали те 
щом не са стигнали до хората. 
Ненчева припомни за мощна-

та вълна на съпричастност от 
страна на доброволците, бла-
годарение на които все пак 
селата са почистени от калта и 
боклуците.

Какво се случва в карлов-
ските села и как държавата 
ще помага на пострадалите, 
попита депутатът от “Бсп за 
България” от пловдив област 
манол Генов по време на пар-
ламентарния контрол в поне-
делник. той посочи, че част от 
хората, възстановили домове-
те си със собствени средства, 
все още не могат да си получат 
полагащото им се обезщете-
ние от 2500 лв., както и че за 
живущите в пострадалите села 

парите от държавата идват с 
голямо закъснение. 

Генов подчерта, че всичко 
това се случва, въпреки от-
пуснатите средства от меж-
дуведомствената комисия за 
възстановяване и подпомага-
не и поиска от министъра на 
вътрешните работи отчетите, 
предоставени от община Кар-
лово, за разходване на отпус-
натите средства.

той обърна внимание на 
министъра, че в отчетите са 
цитирани само извършени не-
отложни дейности, но общата 
сметка е на около 15-16 млн. 
лв. 

“Няма отчет за нито един 

възстановен мост, възстанове-
ни улици и пътища. Има едни 
750 хил. лева, които бяха от-
пуснати за възстановяване на 
водопровод, но явно виК опе-
раторът си е свършил навреме 
работата, защото аз бях там 
в първите дни и знам върху 
какво се работеше. сигурно в 
момента някой се чуди как да 
изпише тези 750 хил. лв. за во-
допроводите, защото те бяха 
възстановени”, коментира  Ге-
нов. И призова министър сто-
янов за повишаване на контро-
ла в такива ситуации, защото 
предстоят да дойдат средства-
та за възстановяване на щети-
те в Южното Черноморие.

На местните избори 
на 29 октомври ще се 
гласува с 3606 вида бю-
летини. 265 от тях ще са 
за общински съветници. 
Още толкова ще има и 
за кметове на общини. 
35 ще са тези за кмет на 
район, а 3041 ще са тези 
за кметове на кметства, 
съобщи вчера зам.-пред-
седателят на ЦИК Роси-
ца матева.

Общо ще бъдат на-
печатани 21 милиона 
хартиени бюлетини. 

прогнозната стойност 
на общата обществената 
поръчка е 9,18 млн. лева. 
Около 700 000 лева стру-
ва доставката на хартия-
та за машините, а оста-
налите - за изработка и 
доставка на хартиените 
бюлетини. Около 40 ст. 
ще струва една бюлети-
на, а една ролка за маши-
на - по-малко от 14 лева 
без ддс.

вчера изтече крайни-
ят срок за регистриране 
на кандидати за кметове 

и листи за общински съ-
ветници. предстои про-
верка за това дали всич-
ки кандидати отговарят 
на условията.       

днес ще бъде изтег-
лен жребия за номерата 
на партиите и коалици-
ите, регистрирали се в 
ЦИК. след това като по-
следни номера общин-
ските комисии ще доба-
вят местните коалиции и 
инициативни комитети 
по реда им на регистри-
ране.                       

Заседанията на общинските съвети 
и комисиите към тях вече задължител-
но ще се излъчват и онлайн, решиха на 
първо четене депутатите със 123 гласа 
“за” от ГеРБ-сдс, пп-дБ, “възражда-
не” и “Има такъв народ”. дпс и Бсп 
се въздържаха.

Изискването ще важи само за засе-
данията, които се водят при открити 
врати. съветниците ще си запазят пра-
вото да закриват заседанията си, ако 
това е необходимо. Излъчването ще 
бъде в реално време на интернет стра-
ниците на общинските съвети. дневни-
ят ред на заседанията ще се публикува 

предварително също. На страницата на 
общинския съвет вече ще има и регис-
тър с въпроси на граждани към кмета, 
както и неговите отговори. И сега ня-
кои от тях излъчват пряко - например 
тези в софия, варна и Бургас. Решени-
ята за това обаче са на общинско, а не 
на национално ниво.

“Не чух вносителите да кажат на-
товарваме ли финансово  общините, 
могат ли те да се справят с тези задачи, 
които ще им бъдат поставени. това ще 
струва на държавата 30 млн. лева, кое-
то не е малко”, заяви манол Генов от 
пГ”Бсп за Блъгария”. 

11 сигнала за купува-
не на гласове за местни-
те избори са постъпили в 
мвР, съобщи министър 
Калин стоянов. той се 
зарече сигналите за купу-
ване на гласове  да са при-
оритетна задача в след-

ващия месец по време на 
Националното съвещание 
на мвР.

след срещата стана 
ясно, че е изготвен план, 
който ще координира 
дейността на структурите 
на мвР и взаимодейст-

вието с компетентните 
държавни органи за недо-
пускане, предотвратяване 
и разкриване на изборни 
престъпления. създаден е 
оперативен щаб с ръково-
дител главният секретар 
на министерството.

От началото на годината до края 
на юли в Изпълнителната агенция 
по лекарствата (ИАЛ) са постъпили 
126 сигнала, които засягат около 70 
лекарствени продукта. те са от раз-
лични терапевтични групи за лече-
ние на различни заболявания. това 
заяви Богдан Кирилов, изпълните-
лен директор на ИАЛ във връзка със 
сигналите за липса на медикаменти. 
той участва в медиен дискусионен 
форум на тема: “Актуални предиз-

викателства пред лекарствоснабдя-
ването в България”.

“само за три месеца настоящото 
ръководство на министерството е 
разгледало над 65 сигнала от граж-
дани, лечебни заведения и медии 
относно недостиг на различни ме-
дикаменти”, каза здравният минис-
тър проф. Христо Хинков. според 
него причините за това са сложни 
и многопластови, а  еК ги свързва 
най-често с производствени про-

блеми, несъответстващи пазарни 
квоти и незаконна търговия. “За 
всички е ясна и зависимостта на ес 
от производствени суровини, които 
най-често се доставят от Индия и 
Китай”, каза той. 

Хинков обяви, че за да се спра-
вим с проблема на национално ниво 
са били приети промени в Закона за 
лекарствените продукти и създава-
нето на система за проследяване и 
анализ на лекарствени продукти. 

ВескаНеНчеВа:

Властта нехае за пострадалите 
от наводнението в Карловско
БСПнастоязаотчетзаразходваненаотпуснатитесредстваотобщината

С 3606 различни бюлетини  
ще се гласува на местния вот

Заседанията на общинарите ще се 
излъчват задължително и на живо

Над 120 са сигналите за липсващи лекарства

В МВР са постъпили 11 сигнала  
за купуване на гласове 

СнимкаБТа

В Общинската избирателна комисия местната коалиция "БСП за България" 
регистрира кандидата за кмет на София Ваня Григорова, листата  
с кандидати за общински съветници, както и кандидатите за кметове  
на райони и кметства за местните избори на 29 октомври
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“бсп за българия” 
за пореден път поиска 
оставката на министъ-
ра на отбраната тодор 
тагарев. “той целена-
сочено води политика 
против българските на-
ционални интереси и в 
ущърб боеспособността 
на българската армия. 
Недопустими действия, 
зад гърба на българския 
народ, за което ще се по-
несе тежка политическа 
отговорност”, съобщи 
вчера зам.-председате-
лят на парламентарната 
група атанас Зафиров 
пред журналисти в Нс. 
“предупредихме, че ми-
нистър тагарев ще по-
сегне и на последното 
ни ракетно въоръжение. 
преди седмица той отго-
вори уклончиво на  моя 

въпрос ще бъдат ли пре-
доставени зенитно-ра-
кетни комплекси с-300 
на Украйна”, поясни За-
фиров.

“българия да предос-

тави на Украйна неиз-
правни зенитно-управля-
еми ракети. Колко са? 
Къде са? Какво точно не 
е изправно? Защо не мо-
гат да се монтират - нито 

дума?”, уточни той.
по думите на Зафи-

ров логичният въпрос е 
дали следващата стъпка 
ще бъде да дарят и сами-
те зенитно-ракетни ком-
плекси. “правителство-
то и военният министър 
продължават да следват 
политика в ущърб на 
българския национален 
интерес и българската 
армия. различното е, 
че това се вкарва като 
решение на Народното 
събрание”, посочи Зафи-
ров.

“дори не са се по-
старали да напишат 
мотивите както трябва. 
в проекта за решение 
се цитира чл. 16, т. 9 
от Закона за отбраната, 
който всъщност казва, 
че Народното събрание 
упражнява контрол вър-
ху органите на изпълни-
телната власт. Никъде 
не казва, че Народното 
събрание може да даря-
ва по този начин бое-
припаси и въоръжение”, 
цитира социалистът и 
попита:”Наясно ли е пре-
миерът какво се случва, 
наясно ли е правител-
ството какво се случва? 
Кой носи политическата 
отговорност и кога най-
после министър тагарев 
ще си подаде оставката 
заради политиката, коя-
то провежда и антибъл-
гарските си действия? 
Нещо повече - в проекта 
за решение е записано, 
че това се прави с цел 
подобряване отбрани-
телните способности на 
българия. е, как подо-
бряваме отбранителни-
те способности като си 
даряваме последното 
останало ракетно въо-
ръжение, което охраня-
ва небето над софия и 
аеЦ Козлодуй”, попита 

Зафиров.
според него бълга-

рия се превръща в дър-
жава, в която не е ясно 
кой взима решенията, 
нито кой носи полити-
ческата отговорност, 
нито къде се взимат тези 
решения.

по настояване на 
бсп вчера се проведе 
извънредно заседание 
на комисията по от-
брана. преди началото 
му военният министър 
тодор тагарев се оп-
ита да се измъкне от 
обвиненията на социа-
листите като заяви, че 
в предложението за пре-
доставяне на допълни-
телна военна помощ на 
Украйна не ставало въ-
прос за зенитно-ракетни 
комплекси. по думите 
му става въпрос за не-
изправни зенитно-упра-
вляеми ракети от типа 
5в55р(К) и боеприпаси 
за автоматично стрел-
ково оръжие с калибър 
5.56х45 мм с отпаднала 
необходимост за нужди-
те на министерство на 
вътрешните работи.

в крайна сметка 
предложението получи 
подкрепата на 11 депу-
тати, против бяха чети-
рима.

лидерът на бсп Корнелия Нинова 
сезира ОиК, ЦиК и прокуратурата за 
измама, съобщава тя в нарочна позиция, 
изпратена до медиите. 

“бившият областен управител на сли-
вен минчо афузов се опитва да се кан-
дидатира за кмет на сливен чрез измама. 
платил си е тлъста сума за билбордове, 
на които лъже, че е подкрепен от бсп 
като използва цветовете, логото и името 

на партията. и то след като на партийна-
та конференция в сливен отказа бсп да 
го издигне. Обръщам се към всички сли-
вналии: ще гласувате ли за човек, който 
отсега ви лъже и мами? Човек, който иска 
да спечели гласа ви с измама ще упра-
влява четири години с измама, ако му се 
доверите днес. бсп има свой официален 
кандидат - достоен и доказано почтен - ге-
нерал Кольо милев”, заявява Нинова. 

нинова сезира ЦИК, оИК и 
прокуратурата за изборна измама

бСП пак поиска оставката 
на министър тодор тагарев
Българиясепревръщавдържава,вкоятонееяснонитокойвзима
решенията,нитокойносиполитическатаотговорност,заявиАтанасЗафиров

 “Осигурено ли е не-
обходимото финансиране 
за изграждането и реха-
билитирането на пътя 
към гКпп “Клепало”, 
както и за самия пункт и 
на какъв етап е работата 
по този проект? има ли 
индикативен срок за от-
криване на този пункт?”. 
тези въпроси зададе зам.-
председателят на Нс и на 
бсп Кристиан вигенин 
към министъра на регио-
налното развитие андрей 
Цеков по време на парла-
ментарния контрол. 

той припомни, че 
пункта между република 
българия и рс  македо-
ния в участъка, свързващ 
общините струмяни и бе-
рово, е трябвало да бъде 

готов още през 2005-2006 
г., но до ден днешен още 
не е направен. 

“Занимавал съм реди-
ца министри на външните 
работи и на регионалното 
развитие от 2014 г. насам 
и беше много скромен 
напредъка в тези години. 
Очаквах да ни информи-
рате, че проектът е пред 
завършване, а се оказа, че 
сме на изходната точка”, 
поясни вигенин. 

“Независимо, че на 
моменти са сложни отно-
шенията между българия 
и северна македония, 
това е един от възможни-
те проекти, който може да 
докаже, че има смисъл от 
това хората от двете стра-
ни на границата да могат 

да имат безпрепятствен 
достъп, да могат да разви-
ват икономически и чисто 
човешки отношение. да 
не говорим, че от двете 
страни на границата има 
разделени семейства”, 
коментира вигенин. той 
обърна внимание, че от 
македонска страна необ-
ходимата инфраструкту-
ра е била изградена още 
към 2005-2006 г. 

по думите на виге-
нин българия трябва да 
се опита да говори ди-
ректно на македонските 
граждани и създаването 
на такъв проект създава 
предпоставки за това. а 
блокирането също е на-
чин да покажем отноше-
ние, уточни той.

КристианВигенин:

Проектът ГКПП „Клепало” 
е все още на изходната точка
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всеки десети българин ни-
кога не е извършвал годишен 
профилактичен преглед. това 
показва национално проучва-
не на социологическа агенция 
“тренд” относно нагласите на 
българите към годишните про-
филактични прегледи. изслед-
ването е проведено между 2 и 9 
септември сред 1002 граждани 
над 18-годишна възраст. това 
твърдение се отнася по-често 
за сънародниците ни под 30-
годишна възраст.

32% от анкетираните зая-
вяват, че за последно са пре-

минали през годишен профи-
лактичен преглед тази година. 
други 31% декларират, че са го 
направили през миналата годи-
на, а 15% - преди повече от две 
години. 11% от запитаните пък 
са отговорили, че никога не 
са били на ежегоден годишен 
преглед. 

69% от българите декла-
рират, че са запознати какво 
включва годишният профилак-
тичен преглед за човек на тяхна-
та възраст. проучването сочи, че 
жените по-често са информира-
ни за профилактичните прегле-

ди, отколкото мъжете. профи-
лът на по-слабо информираните 
включва предимно мъжете под 
40-годишна възраст.

79% от анкетираните твър-
дят, че знаят какви са ползите 
от годишния профилактичен 
преглед, докато 21% не са за-
познати. всеки пети смята, че 
профилактичният годишен 
преглед при личния лекар се 
заплаща, като отново по-висока 
неосведоменост има сред по-
младите хора - до 30 г.

според проучването 2/3 от 
българите провеждат ежегод-

ната си здравна профилактика 
при личния лекар. На въпрос 
дали биха се отзовали на пока-
на от личния лекар за профи-
лактичен преглед, 81% отго-
варят утвърдително срещу 8%, 
които биха отказали.

Най-разпространеният на-
чин за комуникация с личния ле-
кар остава на място, в кабинета - 
84% от българите посочват тази 
опция. други 20% пък заявяват, 
че комуникират с общопракти-
куващия лекар по телефон.

Около 39% от запитаните 
посочват, че най-често търсят 

личния си лекар по телефона 
за записване на час за преглед, 
32% - за консултация, 25% - за 
болничен, направление и др. 
близо 39% пък отбелязват, че 
не търсят личния си лекар по 
телефона.

по данни на Национална-
та здравноосигурителна каса 
през 2022 г. малко под 2,345 
милиона българи са преминали 
през профилактичен годишен 
преглед. От януари до края на 
юни тази година пък на профи-
лактика са отишли около 1,291 
милиона българи.

министерство на образованието и науката ще под-
крепи искането на Националното представителство на 
студентските съвети в република българия за увеличава-
не размера на стипендиите, помощи и награди, съобщи-
ха от организацията. минималният размер на месечната 
стипендия за студенти да се увеличи от 85 лева на 120 
лева, а максималният - от 180 лева на 200 лева. макси-
малният размер на помощите и наградите да се увеличи 
от 300 на 400 лева;

поисканото увеличение Нпсс направи през юли и 
е свързано с водената политика на организацията по от-
ношение на стимулиране на студентската младеж и на-
сърчаване на успехите на бъдещите висшисти. предстои 
мОН да внесе проект на постановление на министер-
ския съвет. 

Ще отпадне изискването размерът на стипендиите на 
студентите от приоритетните професионални направле-
ния да бъдат по-ниски от размера на стипендиите, пре-
доставяни по критериите “успех” и/или “доход”.

От последните два 
месеца има постоянно по-
вишаване на случаите на 
КОвид-19, за последна-
та седмица те са скочили 
с 50%. това каза проф. 
ива Христова, директор 
на Националния център 
по заразни и паразитни 
болести. тя допълни, че 
нищо необичайно не се 
случва. “през годините 
виждаме, че през ноември 
е скокът на грипната въл-
на, както и изменчивостта 
на вируса и нови генетич-
ни мутации. преди време 
говорихме за подвариан-
ти на омикрон, които още 
не бяха в българия. всич-
ки онези мутанти, за кои-
то сме говорили, вече са 

тук”, допълни Христова.
промяна в клинична-

та картина обаче няма, а 
характерните симптоми 
за омикрон, както и за 
новият му подвариант 
“пирола” са повишена 
температура, болки в ста-
вите, течащ нос и кашли-
ца. КОвид-19 все пак е 
тежко заболяване, не ми-
нава за ден-два, каза още 
проф. ива Христова.

“Що се отнася до но-
сенето на маски и това 
сами да се пазим - си ос-
тава въпрос на наша от-
говорност, но и на разум-
ност”, каза още Христова. 
според нея тези мерки са 
спасили повече хора срав-
нение с всички останали.

министерството на здравеопаз-
ването създаде специализиран сайт 
за имунизациите в българия. За це-
лите на новия сайт на мЗ е използва-
на платформата “плюс мен” - https://
plusmen.bg/, която беше пусната по 
време на пандемията. актуализи-
раният портал представя данни за 
задължителните и препоръчителни 
имунизации, всяко едно от заболя-
ванията, срещу които са насочени 
ваксините, както и Националните 
програми за ваксинация, които се ре-

ализират у нас. в сайта могат да бъ-
дат намерени отговори на най-често 
задаваните въпроси и опровержение 
на най-разпространените митове, 
свързани с ваксините.

проучване на УНиЦеФ по по-
ръчка на министерството на здраве-
опазването показва, че 61% от роди-
телите на деца до 4 г. са в подкрепа 
на задължителните ваксини и биха 
поставили всички и дори допълни-
телни ваксини. 83,7% от личните ле-
кари се обединяват около мнението, 

че ваксините от имунизационния ка-
лендар на децата на възраст от 0 до 6 
г. трябва да останат задължителни.

От министерството на здравео-
пазването съобщиха, че вече е запо-
чнало приложението на новата вак-
сина - Gardasil 9, по Националната 
програма за профилактика на рака 
на маточната шийка. момичета от 10 
навършени до 13 години 11 месеца и 
29 дни могат да получат безплатно 
ваксина срещу човешки папилома 
вирус (HPV).

Всеки десети никога не е ходил на
годишен профилактичен преглед
20настоотбългаритеобщуватсличниясилекарпотелефона,аневкабинета

изпълнителната аген-
ция “автомобилна адми-
нистрация” е съставила 
шест акта в хода на про-
верките на над 1200 учи-

лищни автобуса, прове-
дени в периода от 1 до 21 
септември.

един водач е санк-
циониран за управление 

на превозно средство, в 
което са монтирани три 
седалки повече от запи-
саните в свидетелството 
за регистрация и не е 

представил разписание 
за специализиран превоз. 
при друг от случаите 
шофьорът е управлявал 
автобус с дигитална кар-

та за тахограф на друг 
водач. три автобуса са 
били с изтекъл техни-
чески преглед, а при 
един е липсвал заверен 

списък на пътниците. 
според министерството 
на транспорта сериозни 
нарушения не са устано-
вени.

Увеличават 
студентските стипендии

От 1200 училищни автобуса едва шест били в нарушение

Заразените 
с КОВИД-19 скочили 
с 50% за седмица

Заработи нов сайт за ваксините в България

СнимкаБТа

Стотици изпълниха църквата “Св. София” за поклонението на журналиста, писател и издател Тошо 
Тошев. Той почина на 20 септември на 80-годишна възраст. ДУМА изразява съболезнования на близките му
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всеки, който подаде сигнал 
до нап за укриване на данъци да 
получава 10% от допълнителни-
те приходи за бюджета, събрани 
поради разкритията. това пред-
лага финансовото министерство 
с промени в данъчно-осигури-
телния и процесуален кодекс, 
обявени за обществено обсъж-
дане. по правило промените в 
данъчните закони съпътстват 
проектобюджета за следващата 
година

въпреки, че укриването на 
данъци и задължителни осигу-
рителни вноски е проблем на 
всички развити икономики, този 
проблем е особено значим и за 
България, където събираемостта 
на тези публични вземания все 
още не е на необходимите нива, 
затова ще се използват всички 
позволени от закона средства за 
повишаването и, се казва в моти-
вите на вносителите.

За да няма спекулации и 
злоупотреби с това право и за 
да не бъдат засипани инспек-
торите на нап с информация, 
е предвидено да се разследват 
само сигнали, които съдържат 
конкретни факти и обстоятел-
ства, които не са били известни 
на данъчните органи. предви-
ден и долен праг за разкритите 
допълнително суми от неплате-
ни данъци над който ще се из-
плащат възнагражденията- над 
3000 лв., като идеята е така да 
няма разчистване на междулич-

ностни сметки. въвежда се и 
наказание при трикратно пода-
ване на невярна информация за 
едно и също лице.

предложеният проект за 
поправки на данъчно-осигури-
телния и процесуален кодекс 
изясняват и изключването на 
обезщетението по трудово пра-
воотношение, всяко друго въз-
награждение за труд, пенсията 
или стипендията в общ размер 
до минималната работна за-
плата месечно да не подлежат 
на принудително изпълнение. 
новият текст предвижда да не 
подлежи на запор сума, равна 
на минималната заплата плюс 

50% от разликата между сред-
ната брутна месечна работна 
заплата, определена общо за 
икономическите дейности за 
предходно тримесечие по дан-
ни на нси и минималната ра-
ботна заплата.

промени в Закона за мест-
ните данъци и такси, също 
обявени за обществено обсъж-
дане пък предвиждат сгради, 
получили сертификати с клас на 
енергопотребление по Закона за 
енергийната ефективност да бъ-
дат освободени от местен данък 
сгради с нулево потребление, 
т.е. клас даУ, за да се стиму-
лира санирането и повишаване 

на енергийния клас на сградите. 
предлага се отмяна на критерия 
година на въвеждане в експлоа-
тация на съществуващи сгради, 
като и най-старите са задълже-
ни да имат най-малко клас “в”.

друга поправка пък предла-
га да се въведе патентен данък 
за събирачите на диворастя-
щи семена, гъби, включително 

трюфели, плодове, лечебни и 
ароматни растения или части 
от тях. в момента те плащат 
само данък за доходите си, като 
прилагат документация пред 
тези, които изкупуват продук-
цията им. предложението е да 
отпадне задължението лицата, 
изкупуващи продукцията да до-
кументират тези разходи.

нерегламентираният 
дърводобив в България е 
между 1/3 и 1/4 от офици-
ално обявения. това са из-
водите от доклад на приро-
дозащитната организация 
WWF. документът ана-
лизира данните за сечта у 
нас в периода 2018-2022 г. 
според анализа нерегла-
ментираният дърводобив в България за периода 2018-2022 г. все още 
е между 1/4 и 1/3 от размера на официално добитата дървесина. нещо 
повече, оказва се, че половината от привидно законния дърводобив 
е извършван при нарушения на законите за горите, околната среда, 
биологичното разнообразие и защитените територии. по оценки на 
специалисти нелегалната сеч генерира скрити приходи от над 100 
милиона лева годишно, заявяват от организацията.

експертът по природозащитно законодателство добромир до-
бринов посочва, че незаконният дърводобив е около 1,7 млн. кубич-
ни метра. до тази стойност се стига на база данни на нси и агенция-
та по горите. данни за незаконна сеч, макар и в малък размер, имаме 
дори от трите национални парка - “рила”, “пирин” и “Централен 
Балкан”, заяви той. най-често прилаганите схеми за незаконен добив 
са сеч на немаркирани дървета, скриване при транспортиране, мани-
пулации при изчисляване на обема и др.

една от предпоставките за това е малкият брой служители, които 
охраняват горите. в момента те са около 3000 души за цялата страна.  
“през последните пет години държавата е предприела някои стъпки 
в правилната посока, но, за съжаление, те не успяват да повлияват 
ефективно върху незаконосъобразните практики. наблюдава се уве-
личаване на броя на проверките, но и намаляване на броя на конста-
тираните нарушения. административно-наказателните и наказател-
ните мерки не водят до справедливост. събираемостта на глобите и 
санкциите достигат едва 33% от установените нарушения, което на 
практика обезсмисля наказателните процедури”, заяви добринов.

Цените на жилищата в страната са се увеличи-
ли с 10,7 на сто през второто тримесечие на тази 
година спрямо същото на миналата, показват по-
следните данни на нси. За година най-много са 
поскъпнали апартаментите във варна - с 20,3 на 
сто, като при новите увеличението на цените е с 
над 25%, а на старите - с близо 18 на сто. следва 
пловдив, където имотите се продават със 17,6% 
по-скъпо, съответно старите жилища - с 13 на сто, 
а новите - с 23,3 на сто.

Бургас също бие софия по ръст на цените, 
като средното увеличение там за година е с 12,7%, 
но интересното е, че там панелките поскъпват с 
19,4%, докато новите имоти поевтиняват с 2,4 на 
сто. в софия панелните жилища също са поскъп-
нали повече от новите за година. Цените на апарта-
ментите в новопостроените сгради са се вдигнали 

с 5,4 на сто, а в старите - с 11,2 на сто, отчита ста-
тистиката.

в софия цените на новите апартаменти са се 
вдигнали с близо 5 на сто в края на второто триме-
сечие на тази година спрямо първото. новите жи-
лища обаче са поскъпнали с 6,8 на сто, а старите - с 
3,5%. подобна е и ситуацията в пловдив, където 
новото строителство е увеличило цените си за три 
месеца с 9,2 на сто, а старото - с 4,7%. във варна 
разликата е най-фрапираща, там новите имоти пос-
къпват с 21,1% за тримесечие, а старите - с едва 
2 на сто. средно цените на жилищата в страната 
са се увеличили с 4,3% за тримесечие. най-голя-
мо увеличение е регистрирано отново във варна 
(+7,9%), следван от градовете пловдив (+6,8%) и 
софия (+4,9%). намаление е регистрирано в стара 
Загора (-2,2%) и Бургас (-1,1%).

депозитите на домакин-
ствата и нтоод (нетърговски 
организации, обслужващи до-
макинствата) са 75,485 млрд. лв. 
(40,4 процента от Бвп) в края 
на август. те се увеличават с 9,8 
процента спрямо същия месец 
на 2022 г., съобщават от БнБ в 
парична статистика за август. 

кредитите за домакинствата 
и нтоод са 36,531 млрд. лв. 
(19,5 процента от Бвп) в края 
на август. спрямо същия ме-
сец на 2022 г. те се увеличават 

с 14,2 процента. За този период 
жилищните кредити са 18,490 
млрд. лв. и нарастват на годиш-
на база с 18,7 процента.

депозитите на нефинансови-
те предприятия са 42,147 млрд. 
лв. (22,5 процента от Бвп) в 
края на август. те се увелича-
ват с 11,2 процента на годишна 
база. депозитите на финансови-
те предприятия нарастват с 13,8 
процента на годишна база през 
август и в края на месеца дости-
гат 4,179 млрд. лв. (2,2 процента 

от Бвп).
депозитите на неправител-

ствения сектор (нефинансови, 
финансови предприятия, дома-
кинства и нтоод) са 121,811 
млрд. лв. (65,2 процента от Бвп) 
в края на август, като годишното 
им увеличение е 10,4 процента. 
в края на август кредитите за 
неправителствения сектор са 
86,218 млрд. лв. (46,1 процента 
от Бвп), показва статистиката. 
те се увеличават на годишна 
база с 10,8 процента.

 

 

 

 

 

Връщане на ставката от 20% ДДС върху храната и 
безалкохолните напитки и върху хотелското настаняване 
е предвидено в пакета от данъчни закони, които финан-

совото министерство e публикува за обществено обсъж-

дане. Това каза пред журналисти финансовият министър 
Асен Василев. До това решение се е стигнало след среща 
с ресторантьорския бранш, на която от страна на двете 
браншови организации е поет ангажимент да изсветлят 
сектора, обясни Василев. Това означава да се увеличат 
облагаемите доходи на работещите в бранша и да се 
повиши събираемостта на данъците. “Ако това условие 
бъде изпълнено, разглеждаме възможността и за оста-

ването на сегашните 9% ДДС”, каза Василев и обясни, че 
има достатъчно време тази промяна да бъде направена 
до окончателното приемане на промените в данъчните 
закони. Причината е, че парламентът няма да работи до 8 
ноември и на практика данъчните промени ще се гласуват 
след това и непосредствено преди в пленарната зала да 
бъде вкаран бюджетът за догодина. В същото време оста-

ва и вариантът за преминаване специално на ресторан-

тьорския бранш на патентен данък. “Обмисляме и този 
вариант, особено за по-малките заведения, тъй като този 
налог позволява по-голяма събираемост”, каза той. 

Връщат 20% ДДС 
за ресторантьорите

Подаваш сигнал за укрити данъци, 
получаваш 10% от събраното
Гъбаритеибилкаритещесеоблагатспатентенданък

100 млн. лева са приходите 
от незаконно добита 
дървесина у нас

На места панелките поскъпват 
повече от новите жилища

Депозитите на домакинствата 
стигнаха 40% от БВП

Асен Василев
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европейският съвет реши 
значително да смекчи условията 
по въвеждането на евро 7, а при 
частните леки автомобили и бу-
сове новият екостандарт, който 
трябва да влезе в сила в средата 
на 2025 гозина, въобще няма да 
се прилага. 

“позицията на съвета запаз-
ва съществуващите условия на 
изпитване и граничните стойно-
сти на емисиите (определени в 
евро 6) за превозни средства от 
категории M1 и N1 (частни леки 
пътнически автомобили и ми-
кробуси)”, се казва в официал-
ното становище. За превозните 
средства от категории M2 и M3 
(градски и междуградски авто-
буси) и от категории N2 и N3 
(тежкотоварни търговски пре-
возни средства) са установени 
по-ниски гранични стойности на 
емисиите, а условията на изпит-
ване са коригирани незначител-
но спрямо евро 6.

срещу въвеждането на но-
вия екостандарт освен всички 
автомобилни производители се 
обявиха и осем страни членки 
на ес - България, Франция, Ита-
лия, Чехия, Унгария, полша, ру-
мъния и словакия.

въпреки че България е най-
бедната страна в ес, покупките 
на нови коли устремно растат. 
само през август наши фирми и 
частни лица са внесли и регистри-
рали 3421 мпс-та. това стана 
известно от най-актуалните дан-

ни на европейската асоциация на 
автомобилостроителите (ACEA). 
това е 38,7% годишен скок, като 
с този резултат България се оказ-
ва номер 1 в ес по ръст на покуп-
ките на нови автомобили. през 
юли страната ни също имаше 

увеличение на вноса на годишна 
база, но “само” с 19%.

всъщност оживление на ав-
топазара се наблюдава в целия 
европейски съюз, с леки изклю-
чения - като Унгария, където  
асеа отчита срив на продажби-

те с цели 10 на сто. Иначе средно 
за ес има 20%  ръст.  в Герма-
ния, която е и голям производи-
тел, и голям пазар, е регистри-
рано впечатляващо покачване 
на продажбите на нови автомо-
били през август - с над 37% на 
годишна база, като и бройката 
е впечатляваща - прясно реги-
стрираните превозни средства 
са 273 417.

в България най-висок е де-
лът на новозакупените коли с 
бензинови двигагели - 72,9 на 
сто. дизеловите са 18,9%, на 
трето място са електромобилите 
с 4.4%, а хибридите са 2,3 про-
цента. данните за ес като цяло 
показват доста по-различна кар-
тина -  продажбите на мпс-тата 
на бензин и на дизел са съот-
ветно 32,7% и 12,5%, тоест под 
половината от всички реализи-
рани, всяка четвърта новореги-
стрирана кола е хибрид (23,9%), 
а всяка четвърта (21%) се зареж-
да от контакта.

За първи път в ес делът на 
нови електрически коли, задвиж-
вани изцяло от батерии - общо 
165 165 е-автомобила, надхвър-
ля 20% от всички месечни про-
дажби, посочват от асеа.

Няма да има Евро 7 
за леките коли и бусовете
Осемевропейскидържави,средкоитоиБългария,
сапротиврегламентазапо-строгистандартизаемисии

Близо половината от фирмите очак-
ват нов ръст на цената на електрическа-
та енергия. това е извод от проучване, 
организирано от министерството на 
енергетиката и независимата платфор-
ма за сравняване на оферти за електрое-
нергия elca.bg, съобщават от министер-
ството.

в допитването са участвали 500 на-
ционално представени фирми, близо 93 
процента от които са малки и средни 
предприятия с персонал под 250 души. 
половината от анкетираните оперират в 
сектора на услугите, а тези в производ-

ството и търговията са съответно около 
25 и 23 процента. компаниите, които 
се припознават като част от публичния 
сектор, са под 1 процент.

според данните повече от 97 про-
цента или 486 от анкетираните в проуч-
ването бизнеси, използват за дейността 
си основно електроенергия. само 14 
използват природен газ в комбинация 
с топлинна енергия или други енергий-
ни ресурси. Близо 78 процента или 389 
участници в допитването са изцяло за-
висими от електроенергията, като в тази 
група попадат 85 процента от анкетира-

ните компании в сектор търговия, 79 
процента от услугите и 68 процента от 
тези с производствена дейност. над 46 
процента от анкетираните имат месеч-
но потребление по-малко от 1 000 квтч, 
което кореспондира със структурата на 
електроенергийния пазар, се отбелязва 
в съобщението.

производствените компании съоб-
щават за по-съществено увеличение, 
като близо 35 процента от техните отго-
вори са в групата повече от 50 процента 
ръст. половината от тази група съобща-
ва за ръст, превишаващ 100 процента. 

Бизнесите, които не са констатирали 
съществена промяна, са основно съсре-
доточени в сектор “Услуги”.

според проучването мерките за под-
помагане на компаниите да се справят 
с високите цени на електроенергията са 
намалили негативните последици върху 
бизнеса. те са осигурили възможност да 
бъде ограничено също и поскъпването на 
мрежовите услуги за всички крайни по-
требители при запазване на финансовата 
стабилност на операторите на електроп-
реносната и електроразпределителните 
мрежи, се отбелязва в съобщението.

България трябва да 
харчи 1 милиард лева го-
дишно за подновяване на 
водопроводната мрежа на 
България. това каза регио-
налният министър андрей 
Цеков. по негови данни в 
страната ни има изграде-
на почти на 100 процента 
водопроводна мрежа, но 
загубите по нея възлизат 
на 55,5 процента от пода-
дената вода. 

според Цеков 94,7 
процента от жителите на 
България имат водоснаб-
дяване, общата водопро-
водна мрежа е почти 77 
000 километра и 25 про-
цента от населението на 
България е със септични 
ями в 21 век.

“причините за водо-
загубите са изключително 
остарялата водо проводна 

мрежа, която е изградена 
в периода от 1960 г. до 
1971 г. през 2021 г. ми-
нистерски съвет е гласу-
вал план за обновяване и 
модернизация на канали-
зацията, като бюджетът 
на министерството на 
регионалното развитие и 
благоустройство (мррБ) 
възлиза на до 3 милиарда 
лева годишно, а инвести-
циите във вик сектора 
едва доближават годишно 
200 милиона лева”, каза 
министър Цеков. 

той уточни, че вик 
операторите показват 
лоша ефективност на раз-
ходите и невъзможност за 
самостоятелно справяне 
с проблема за загубата на 
питейна вода по остарели-
те водни мрежи в различ-
ните региони на страната. 

свинското месо про-
дължава да поддържа 
високи цени, отчита 
правителственият сайт 
foodprice.bg, който следи 
цените на дребно. най-
скъпо месото на дребно се 
предлага във враца, като 
средната цена е 14,23 лв. 
за килограм. сравнително 
скъпо е свинското и в съ-
седните монтана и видин 
- 14,18 лв., докато средна-
та цена на килограм свин-
ски бут в страната е 12,71 
лв., почти с два лева надо-
лу, сочат данните от сай-
та. платформата показва 
и значителни разлики в 
цената между регионите. 
причина за по-високи-
те цени в северозападна 
България е по-малкия па-
зар, обясняват от държав-
ната комисия по стокови-
те борси и тържищата. 

проверка показа, че в 

някои магазини за месо це-
ната на свински бут дости-
га до 16 лв. за кг., свински 
врат - 14 лв., месото за го-
твене е 11 лв., контрафиле-
то - 13 лв., ребрата - 15 лв. 

“Има покачване на це-
ните, но наскоро - не. аз 
си купих рагу за кучета, 
но за хората е по-скъпо. 
пържолите са на цени око-
ло 11 лв., значи нагоре са 
цените в сравнение с два 
месеца преди... а за пазара 
да не говорим, там цените 

са безумни, не е добре... 
купувам свинско от време 
на време, но то е калорич-
но свинското и е добре да 
се хапва. скъпичко ми се 
струва, месото за готвене 
10 лв. не може да работя за 
700 лв., а килограм боб е 6 
лв. и нещо, взех си свински 
кожички за 2 лв. струва ми 
се, че цените са надвишени 
жестоко... на ден 50 лв. не 
ти мърдат, ако решиш да 
пазаруваш... високи са це-
ните, невъзможни”, казват 

видинчани.
според добрин папа-

зов, председател на асо-
циацията на свиневъдите 
в България, свинското 
месо трябва да поевтиня-
ва, тъй като и фуражите 
са с по-ниски цени. но 
видинчани коментират, 
че щом веднъж дадена 
стока е поскъпнала, труд-
но цената намалява. 

според работещи в 
транжорни е нормално 
свинското да е около 15 
лв., тъй като в северо-
запада работи само една 
свинеферма, която е в 
дунавци. Цената на труп-
ното месо е 8 лв., като 
се добавят разходите за 
транжиране, хладилници, 
превоз цената от 15 лв. е 
обоснована. анализите 
сочат още, че близо 60 на 
сто от свинското месо у 
нас е внос.

Половината фирми у нас очакват ново поскъпване на тока

Над 55% от питейната 
вода се губи

Свинското е най-скъпо в Северозапада
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накратко

Стотици граждани протестираха  
в Скопие с искане за бързо 
разследване и ясно определени виновни 
след разкритата корупция и кражба 
на лекарства от държавната 
онкологична клиника в столицата  
на Северна Македония

Полша затяга мерките заради мигрантите

Будапеща не бърза 
да пусне Швеция в НАТО

Румъния готова да съди
Австрия заради Шенген

Петимата българи
остават в ареста
Насроченоеноводелоза13октомвривЦентралниякриминаленсъд

СНимкибта

Южнокорейски войници участваха в парад в град Сонгнам по случай 75 години от създаването на въоръжените 
сили в страната. Президентът Йон Сук-йол заплаши Северна Корея с ответни мерки в случай на агресия

полското правителство 
нареди по-строги проверки 
на границата със Слова-
кия заради увеличаване на 
пристигащите мигранти. 
мярката е срещу микробу-
си, автобуси и автомобили, 
за които се подозира, че 

превозват незаконно чуж-
денци, съобщи на предиз-
борна проява в град Краш-
ник премиерът матеуш 
моравецки. варшава иска 
да опровергае твърденията, 
че границата не се охранява 
добре, поясни той, припом-

няйки, че в миналото миг-
ранти са прониквали в еС 
през Унгария и Словакия.

италианската премиер-
ка джорджа мелони уп-
рекна германския канцлер 
Шолц за миграцията. Бер-
лин смята да финансира 

действащи в Средиземно 
море благотворителни ор-
ганизации, грижещи се за 
мигрантите. мелони отбе-
ляза, че Германия трябва 
да се съсредоточи върху 
подпомагането на хората 
на собствена територия.

петимата българи, обви-
нени за шпионаж в полза на 
русия, остават за постоян-
но в ареста, реши Уесмин-
стърският магистратски съд. 
Според Кралската прокура-
турата те продължават да 
представляват опасност за 
Обединеното кралство, също 
така могат да напуснат стра-
ната и да се укрият.

Орлин русев, Катрин ива-
нова, Бисер джамбазов, ваня 
Габерова и иван Стоянов 
бяха включени по видеовръз-
ка от различни затвори, за да 
чуят обвинението срещу тях в 
шпионаж. те потвърдиха само 
своите имена и дати на раж-

данe и нямаха възможност да 
свидетелстват по същество.

Насрочено е ново дело за 
13 октомври в Централния 
криминален съд. процесът 
ще продължи при определе-
ни условия за медиите. те ще 
имат достъп до него, но няма 
да могат да съобщават цялата 
информация, която ще бъде 
изнесена в съда.

тримата мъже и двете 
жени са обвинени в заговор 
“за събиране на информация, 
предназначена да бъде пряко 
или косвено полезна на вра-
га с цел, накърняваща без-
опасността и интересите на 
държавата”. предполага се, 

че са извършвали тази дей-
ност между 30 август 2020 г. 
и 8 февруари 2023 г. Смята 
се, че петимата представля-
ват шпионска клетка, чийто 
ръководител е Орлин русев. 
Само негов адвокат беше в 
съдебната зала. той поиска да 
се засекретят документите по 
делото, за да не се повлияе на 
общественото мнение, особе-
но в чужбина.

петимата са обвинени 
и в заговор с ян марсалек. 
той стои зад една от най-го-
лемите финансови измами 
в Германия и се слави с до-
бри връзки с руските тайни 
служби. Но не е обвиняем по 

делото, въпреки че се смята, 
че русев е получавал задачи-
те си точно от него. 

Не са били подадени мол-
би за освобождаването под га-
ранция на петимата българи.

русев, джамбазов и ива-
нова са обвинени в престъ-
пления с документи за само-
личност и трябва да се явят в 
съда този четвъртък.

макар петимата да не са 
потърсили съдействие от бъл-
гарското посолство, в съдеб-
ната зала присъства консулът 
Николай ванчев. той каза, че 
дипломатическата мисия ще 
следи внимателно развитието 
на случая.

Унгарският премиер виктор Орбан заяви, че страната му 
не бърза да ратифицира кандидатурата на Швеция за членство 
в НатО. На откриването на есенната сесия на парламента той 
заяви, че “нищо не заплашва сигурността” на кралството.  Унга-
рия остава единствената страна членка на НатО, освен турция, 
която все още не е одобрила кандидатурата на Швеция за при-
съединяване към алианса. Според международни наблюдатели 
Стокхолм може да се сблъска с допълнителни спънки при прие-
мането си във военния съюз. Орбан критикува и Киев, като зая-
ви, че Унгария “няма да подкрепи Украйна по никакъв междуна-
роден въпрос”, докато не бъдат възстановени езиковите права на 
голямото унгарско малцинство в Западна Украйна.

Коментар на стр. 10

ШпионскатааферавЛондон:

румънският премиер марчел Чолаку заплаши австрия с 
дело в Съда на еС, ако отново наложи вето на приемането на 
Букурещ в Шенген. той увери, че ще помоли европейските 
институции да застанат на страната на румъния и че “опре-
делено” ще блокира достъпа на някои австрийски служите-
ли до срещи на НатО. 

в интервю за местната телевизия “антена 3” Чолаку об-
вини австрийския канцлер Карл Нехамер, че унижава Бу-
курещ и че проявява лицемерие, одобрявайки влизането на 
Хърватия в Шенген, но не и на румъния и България.

“Отговаряме на абсолютно всички технически изисква-
ния. австрия има право на вето, но трябва да го обоснове”, 
заяви премиерът и припомни, че страната му губи по 2% от 
Бвп извън пространството.

Циклонът „Елиас”  
бушува в Гърция

Циклонът “Елиас” донесе дъ-
ждове и градушки в Гърция. Унищо-
жени са маслинени гори, повредени 
са къщи и автомобили. Властите 
съветват да се пътува само при 
крайна необходимост.

Париж „връща контрола” 
върху цените на тока

Френският президент Еманюел 
Макрон заяви, че правителството 
ще си “върне контрола” върху цени-
те на електричеството до края на 
годината. Без да посочи конкрет-
ни стъпки, той допълни, че целта 
ще бъде постигната с помощта 
на държавната собственост върху 
енергийния гигант Е Де Еф (EDF) и 
ядрените мощности на страната. 

Коктейли „Молотов”  
по кубинското посолство  
във Вашингтон

Нападател е атакувал кубин-
ското посолство във Вашингтон с 
два коктейла “Молотов”, заяви ми-
нистърът на външните работи на 
Куба Бруно Родригес Пария. Никой 
не е пострадал. “Антикубинските 
групи се обръщат към тероризма, 
когато се почувстват безнаказани 
- нещо, за което Куба многократно 
е предупреждавала американските 
власти”, заяви Родригес в социална-
та медия “Екс”. В САЩ е започнало 
разследване на атаката.

Хунтата в Мали очаква 
отлагане на изборите

Военната хунта в Мали очаква 
малко забавяне на президентските 
избори, насрочени за февруари, по 
технически причини. Очакваше се 
първият тур на вота да се проведе 
на 4 февруари 2024 г., а вторият - 
две седмици по-късно.

Китай, Япония и Южна 
Корея със среща на върха

Китай, Япония и Южна Корея 
се споразумяха да свикат среща на 
върха в удобно за тях време. Трите 
страни се съгласиха, че трябва да 
си сътрудничат, за да постигнат 
напредък и за да допринесат по 
нови начини за мира, стабилност-
та и благосъстоянието в региона. 
Пекин, Токио и Сеул се договориха 
през следващите месеци да органи-
зират и среща на равнище външни 
министри.
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поне от десетилетие мно-
зина чужденци работят за мно-
гонацrонални компании от то-
ку-що купената си къщичка в 
българско село, отдалечено от 
градския шум и мръсотия. в 
наши дни дигитализацията го 
позволява. 

традиционно повече са же-
ните, които работят от вкъщи. 

мерките за противодей-
ствие на коронавируса ус-
кориха прехода към онлайн 
работа, като делът на европей-
ците, които обикновено рабо-
тят не от офиса, се увеличи 
от 3,2% през 2019 г. на 10,8% 
през 2020 г., сочат данни на 
евростат. според европейски 
експерти по пазара на тру-
да, малко вероятно е това да 
се върне към нивата отпреди 
пандемията. 

Но освен премахването на 
пътуванията до работното мяс-
то, как това промени начина, 

по който работим? За самона-
етите навярно проблемите са 
по-малко, но дали и с наетите 
служители е така? Налагат ли 
се промени в трудовото законо-
дателство, за да бъдат защитени 
правата на работниците? Брои 
ли се за трудова злополуката по 
време на работа от разстояние, 
но работодателят не знае къде 
точно е мястото на работа в да-
дения момент? 

Когато става дума за тран-
сгранична дигитална работа, 
къде плаща данъци работни-
кът? а работодателят? според 
законите на коя държава се оси-
гурява служителят? и изобщо - 
каква е цената на дигиталното 
номадство?

Отчасти има работни места 
в сектори, благоприятстващи 
дистанционната работа. Но не 

само естеството на работа бе 
причина за слабото разпростра-
нение на работата от разстоя-
ние преди КОвид-19. има и 

регионални и културни 
различия

Например през 2019 г. дис-
танционната работа бе по-раз-
пространена в северноевропей-
ските страни. в Южна европа 
много работни места все още са 
създадени по по-традиционен 
начин. според някои европей-
ски източници традиционната 
(недистанционна) работа в чуж-
бина е извършвана от 1,5 млн. 
европейци през 2019 г. експер-
ти смятат, че докато традици-
онната трансгранична работа е 
по-малко от 1% от заетостта в 
ес, потенциалът за дистанци-

онна е много по-голям.
в съзнанието на мнозина 

българи работенето от разсто-
яние/вкъщи си остана възмож-
ност в работно време между 
задачите да се точат баници и 
забърква мусака, но за други 
“спестените” 1-2 часа пътуване 
до и от офиса и до ден днешен 
са “изяждани” от допълнител-
ни задачи, за изпълнението на 
които си отнемат от свободно-
то извънработно време. 

Години преди пандемията 
българските синдикати преду-
преждаваха за евентуалните ри-
скове за служители, работещи 

от разстояние, че е възможно 
хората да работят  

по-дълго и да правят  
по-малко почивки

обясняваха колко е важно на-
пример служебният телeфон да 
се изключва след установеното 
работно време и пр. в начало-
то на пандемията българските 
синдикати отново многократно 
предупредиха работниците и 
служителите за вероятността да 
бъдат ангажирани от работода-
телите по-дълго, от установено-
то в трудовия договор, тъй като 
е по-трудно да се следи работ-
ното време. 

днес
дистанционната 
работа вече е тук

но, за да остане, необходимо е да 
се подобри подкрепящата прав-
на рамка за хората с традицион-
ни трудови договори, за да се 
премахнат бариерите. а работе-
нето не от офиса не е равнознач-
но на свободна професия, тъй 
като работникът си има трудов 
договор с работодателя. дистан-
ционната работа не изключва (а 
напротив) регламентирането на 
работно време, работно място, 
почивки, платени отпуски, бол-
нични, трудово възнаграждение 
и пр. Гъвкавото работно време 
не означава пренебрегване на 
правилата, на часовете за работа 
и почивка или изпълнението на 
задачите в срок. 

ИликогоползватпроменитевКодекса
натрудазаработенетоотразстояние?

У нас работата от разстояние е ре-
гламентирана в Кодекса на труда от 
2011 г. като резултат от двустранното 
споразумение между всички българ-
ски национално представителни орга-
низации на работниците и служители 
и на работодателите. така в Кт са въ-
ведени изискванията на европейското 
автономно рамково споразумение от 
2002 г. за работа от разстояние.

макар България да е от страните 
в ес с най-малко разпространение 
на работата от разстояние, по време 
на първите две години от пандемията 
от КОвид-19 то се увеличи с 40% в 
сравнение с предходни години.

...............
От август м.г. с измененията и 

допълненията на чл. 167б от Кт се 
гарантира право на служителя да по-
лучи мотивиран писмен отговор от 
работодателя, когато писмено поиска 
изменение на трудовото правоотно-
шение с цел съвместяване на личния 
и професионалния живот, но рабо-
тодателят не приеме направеното от 

служителя предложение. Нормативно 
са определени случаите, при които 
служителят има право да предложи на 
работодателя изменение на трудовото 
правоотношение за определен пери-
од. предвидено е, че предложението 
може да се отнася до продължител-
ността и разпределението на работно-
то време, преминаване към работа от 
разстояние, както и до изменения на 
други условия, които да улеснят съв-
местяването на трудовите и семейните 
задължения. Но от това право могат да 
се ползват само служители, които са 
родители

(осиновители) на дете до 8 г., както 
и грижещите се поради сериозни ме-
дицински причини за родител, дете, 
съпруг, брат, сестра, родител на съпруг 
или други роднини по права линия. 

За останалите работещи от разсто-
яние има доста неясноти.

дали предложените от министер-
ския съвет промени в трудовото зако-
нодателство ще изчистят тези неясно-
ти, очевидно все още се спори. 

данните на евростат от средата на 2021 г. со-
чат, че и преди принудителната работа от вкъщи 
по време на пандемията, Финландия оглавява 
списъка на държавите членки на ес за онлайн 
работа. и през 2020 г. първенецът е Финландия, 
където 25,1% от заетите обикновено работят 
от вкъщи, следвана от Люксембург (23,1%) и 
ирландия (21,5%). На другия полюс за 2020 г. 
са България (1,2%), румъния (2,5%), Хърватия 
(3,1%), Унгария (3,6%).

в началото на 2023 г. Remote - глобална 
компания за HR решения, вече бе начертала на-
растването на дистанционната работа в евросъ-
юза от началото на пандемията през 2020 г. до 
края на 2022 г. проучването показа, че средно 
в ес 30% от работниците редовно са работили 
от вкъщи през миналата година - или напълно 
дистанционно, или в хибриден модел. Remote 
прогнозира, че близо 10% повече работници ще 
работят от разстояние през тази година в Нидер-
ландия, което ще доведе до общо 73,5%, а делът 
на дистанционните или хибридните работници в 
Люксембург ще нарасне до 60,6%, в Швеция до 
56,4%. 

миналото лято холандският парламент одо-
бри законодателство за установяване на работата 

от вкъщи като законно право, което прави стра-
ната една от първите, предоставили гъвкавост 
на дистанционната работа със закон. с новото 
законодателство работодателите трябва да раз-
глеждат исканията за дистанционна работа и да 
посочват причина за отказ.

 

 

 

 

 

 

 

Място за работа е 
“седалището на пред-

приятието, с което 
е сключен трудовият 
договор, доколкото друго 
не е уговорено или не 
следва от характера на 
работата”. (Чл.66, ал.3 
от кТ). Посочването му 
задължителен атрибут 
от трудовия договор. 

Какво  
е място  
на работа?

 

 

 

Работното място е “помещение, цех, стая, нахождение 
на машина, съоръжение или друго подобно териториално 
определено място в предприятието, където работникът или 
служителят по указание на работодателя полага труда си 
в изпълнение на задълженията по трудовото правоотноше-

ние, както и място, определено от предприятие ползвател. 
При извършване на надомна работа и работа от разстояние 
работно място е домът на работника или служителя или 
друго помещение по негов избор извън предприятието”. (кТ - 
параграф 1, т.4 от допълнителните разпоредби). 

Какво е работно място?

ВБългария ВЕВропасЕуВЕличаВатдистанционнитЕихиБриднитЕраБотници

ИзточнИК:Евростат
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Интервю на Аида ПАнИкян

 Г-н Гьоков, какво е новото в про-
екта на Министерския съвет за изме-
нение на КТ?

- предлага се усъвършенстване на 
нормативната уредба, която урежда 
работата от разстояние. Основната цел 
е да се регулират отношенията, когато 
се работи дистанционно и да се даде 
сигурност и гъвкавост, в това число да 
се осигурят здравословни и безопасни 
условия на труд, отчитане и заплащане 
на труда, както и контрол на работното 
време и работното място, на отпуските. 
всичко това са основни елементи на 
един трудов договор. проектът пред-
вижда да се договарят и мястото на 
работата при дистанционна работа, и 
периодичността, през която ще се ра-
боти от разстояние, и работно място 
извън помещението, предоставено от 
работодателя. договарянето на място 
на работа, различно от предоставяното 
от работодателя, откъдето да се извърш-
ва работата от разстояние, означава не 
ограничаване, а по-голяма свобода и 
гъвкавост.

За такава регулация се работи отдав-
на. работата от разстояние е въведена в 

Кодекса на труда още през 2011 г., но 
след наложените от пандемията "необи-
чайни" условия за работа това стана осо-
бено актуално и наложително. Новата 
технологична революция и свързаното 
с нея сериозно развитие на икономика-
та, налагат все по-голяма значимост на 
работата от разстояние и необходимост 
от промени в действащото законодател-
ство. и сега, след пандемията, 
в България работещите от 

дистанция са едва около 10%

което не кореспондира с развитието на 
съвременните технологии. 

Нещо много важно: с проекта се 
постига практически по-приложима 
гаранция за безопасни и здравословни 
условия на труд за работника. 

вече при злополука в определеното 
като работното място за дистанционна 
работа, в работното време, тя ще се оп-
ределя като трудова с всички произтича-
щите от това последици и права. това до 
момента бе невъзможно.

 Има и опасения, че предложени-
те промени ще затруднят работата 
от разстояние. Какво е Вашето мне-
ние?

- да, чуха се мнения, че няма да се 
постигне по-голяма гъвкавост. Но едва 
ли са основателни тези критики. с уго-
варянето в трудовия договор на конкрет-

но място на работа при дистанционната 
работа се създава по-голяма сигурност 
в отношенията работник-работодател. 
така няма да има възможност никоя от 
страните да промени уговорените усло-
вия и в голяма степен ще се гарантира 
контрол по изпълнението и на безопас-
ните и здравословни условия на труд.

създава се възможност служителят 
да избира подходящо помещение за 
работно място, в същото време се за-
дължава да предостави на работодателя 
си информация за характеристиките на 
това работно място. За работодателя се 
създават необходимите гаранции във 
връзка с обстоятелството, че той носи 
отговорност за осигуряване на безо-
пасни и здравословни условия на труд, 
както и при осъществяването на нужния 
контрол.

дава се възможност положеният 
труд и работното време да се отчитат 
чрез ползване на съвременни комуни-
кационни и информационни техноло-
гии. Задължението на работодателя да 
предоставя на наетите в писмен вид 
информация за събираните данни във 
връзка с работата, които засягат пра-
вата му, също трябва да се отчете като 
положителна страна в предложенията. 
предвидена е възможност работникът 
(в случай, че работи дистанционно) да 
не е длъжен да поддържа комуникация 
по електронен път с работодателя си по 

време на предвидените в Кт почивки, 
с което се постига в по-голяма степен 
така мечтания баланс между личния и 
професионалния живот.

според мен, все пак притеснения 
може да има от последствията, които 
биха възникнали, когато по-продължи-
телната дистанционна работа се смесва 
с личния и семеен живот: как това би се 
отразило на физическото или по-скоро на 
психичното здраве на тези служители.

 Какви недостатъци има законо-
проектът?

- може би недостатък е, че голяма 
част от новото трудово право се прости-
ра само върху работещите дистанцион-
но, които ползват в работата си основно 
информационно-комуникационни тех-
нологии, за да извършват тази работата. 

Определено недостатък е, че това 
право се простира само върху работе-
щите по трудово правоотношение, чии-
то трудови права се уреждат от Кт. 

въпреки тези критики и въпреки че 
окончателният вариант на проекта още 
не е внесен в Народното събрание, смя-
там, че постигнатият

консенсус след сериозно обсъждане 
и работа в тристранен формат с учас-
тието на национално представителните 
организации на работодателите и син-
дикатите по такъв основен въпрос от 
трудовото законодателство не е за пре-
небрегване.

промените в проекта за изменение на Кт са опре-
делени от синдиката като навременни и необходими. 

От КНсБ са категорични, че “определянето на място 
на работа, най-малкото по отношение на това дали съ-
щото е на територията на България или извън нея, има 
важно практическо значение, особено ако работата се 
извършва от чужбина и то за продължителни периоди от 
време. именно предложението да се договори мястото на 
работа, ако е различно от седалище на работодателя, оз-
начава на практика свобода да се договори различно мяс-
то, от където да се извършва работата от разстояние. От 
друга страна, ако работата от разстояние се осъществява 
на територията на България, като седалището на фирмата 
е в софия-град, а работата от разстояние преимуществе-
но ще се извършва от апартамент или вила във варна, 
например, това трябва да бъде записано в индивидуал-
ния трудов договор. с тази промяна се дава по-голяма 
свобода за двете страни и се гарантира стабилност за ра-
ботодателя къде може да търси своя работник и как да 
изисква от него правилна експлоатация на техниката и 
изпълнение на трудовите задължения от това място. с 
новото предложение в Кт се прави и 

промяна на термина “работно място  
при работа от разстояние”

Ще се разбира не като целия дом на работника, а 
определено “място в помещение в дома на работника 
или служителя или в друго помещение по негов избор 
извън предприятието, където се извършва работата”. 
ако в дома работникът е избрал да работи от хола си, 
това ще е работното място, което трябва технически 
да бъде осигурено и обезопасено, така че в това по-
мещение работодателят или инспекцията по труда при 
необходимост да могат да извършват проверки. така 

отпада и неяснотата
ако в дома, докато работим от разстояние, се случи зло-

полука, дали тя ще бъде трудова или битова. ако зло-
полуката се е случила в помещението, определено като 
работното място в работното време, то тя без съмнение 
ще се определи като трудова с произтичащите от това 
последици. това е и съвършено нов момент в промени-
те, защото вече ще може да се установява наличие на 
трудови злополука при работа от разстояние.

предложените текстове относно “работното мяс-
то” при работа от разстояние са насочени към защита 
на интересите и на двете страни по правоотношението. 
За работника те предоставят възможността да избере 
подходящо помещение за работно място срещу задъл-
жението да предостави на работодателя информация 
за характеристиките на осигуреното работно място. За 
работодателя се създават необходимите гаранции във 
връзка с обстоятелството, че той носи отговорността за 
осигуряване на безопасни и здравословни условия на 
труд, както и във връзка с осъществяването на нужния 
контрол.

създават се предпоставки и възможности за гъв-
каво отчитане на положения труд и работното време, 
вкл. чрез използване на съвременните информационни 
и комуникационни технологии.

промените предполагат, че по този начин работ-
ниците и служителите ще са запознати с установените 
механизми за контрол и обема на информацията, коя-
то техният работодател събира и обработва, както и за 
начина на вземане на автоматизирани решения, свър-
зани с възлагането, отчитането и контрола на работата. 
Необходимата информация следва да се предоставя на 
работниците и служителите в писмен вид.

в Кт за първи път се регламентира правото на ра-
ботника или служителя да поиска преразглеждане на 
автоматизираните решения, взети от системата за ал-
горитмично управление, които засягат правата му”.

(Публикувани са части 
от становището на КНСБ) 

ГеорГиГьоков:

Създава се по-голяма 
сигурност в отношенията 
работник-работодател
По-приложимаегаранциятазабезопаснии
здравословниусловиянатрудзаработника,казва
депутатътотБСПичленнапарламентарнатаКомисия
потруда,социалнатаидемографскаполитика

Омбудсманът проф. диана Ковачева е категорич-
на, че трябва да се предложат законодателни реше-
ния, които реално да постигнат подобряване на орга-
низацията на здравословните и безопасните условия 
на труд за работещите онлайн.

според нея с промените се възлагат допълни-
телни, неприсъщи задължения на работниците. На-
пример да предоставят на работодателя писмена 
информация за характеристиките на осигуреното от 
тях работно място, в което ще работят онлайн. тя е 
категорична, че според действащото законодател-
ство осигуряването на тези условия е задължение на 
работодателя, включително когато работното място 
е в дома на работника, като носи отговорност при 
неспазване на това свое задължение. Омбудсманът 
посочва, че изпълнението на тези задължения е ком-
плексно и включва действия от страна на работода-
теля, респективно службата по трудова медицина, за 
извършване на контрол на факторите на работната 
среда, които задължения не могат да бъдат заменени 
от субективната преценка на работника.

Ковачева подкрепя въвеждането в трудовото зако-
нодателство на т.нар. право на изключване на работ-
ника или служителя да не осъществява електронна 
комуникация с работодателя по време на регламен-
тираните почивки.

Да бъдат преосмислени 
предложените текстове  
за осигуряване на 
безопасност при работа

омбудсманът: КНСБподКрепяпромеНите
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Неведоми са пътищата шпионски, неведоми 
са прегрешенията на глобалния шпионаж, но най-
видими са съдбите на набедените в този грях.

България обвини в шпионаж трима руски 
свещеници, извършвали богослужение в руската 
църква “Свети Николай Чудотворец” в София - 
архимандрит Васиан, протойерей Евгений и слу-
жител на храма.

Руското МВнР бе категорично - тримата са 
прогонени под измислен предлог, а българските 
власти се държали с тях по кощунствен и оскър-
бителен начин. Нашата версия е банална - тези 
лица са заплаха за националната сигурност, за-
това са отведени в затворническа камионетка 
на българо-сръбската границата.

Брутални действия към свещеници са морално 
недопустими и правно неоправдани. Но какво да 
очакваш от държавна администрация, обладана 
от еничарския комплекс на евроатлантиците? 

Поне за мен е ясно - шефът на ДАНС “откри” 
руски шпиони в расо, за да се откупи от ДБ и ПП, 
които искат главата му. Сметките му са по-
грешни, защото Сглобката е обладана от мани-
ята контраразузнаването да се оглави от техен 
кадър.

А сега най-важното - нито едно разузнаване 
не изпраща на шпионска мисия човек, зависим от 
сексуални и други отклонения, защото пороците 
го правят уязвим. Колкото и да е странно, това 
се говори от десни богослови и заслепени от русо-
фобия  коментатори, несъзнаващи, че тези твър-
дения за архимандрит Васиан обезсилват предя-
вените му обвинения в шпионаж.  

Вероятно в ДАНС третират като шпионаж 
совалките на Васиан между София и Скопие в ка-
чеството му на дипломатически куриер на Мос-
ковската патриаршия. Каквито и послания да 
е пренасял между българската и македонската 
църкви руският архимандрит, това е рутинна 
верска мисия, а не шпионаж. В правителството 
и подопечната му агенция пропускат една азбуч-
на истина - църквата е отделена от държавата 
и на свещеници не могат да се вменяват светски 
грехове заради църковната им дейност. 

Подобен е и шпионският скандал в Лондон, 
където петима живеещи във Великобритания 
българи са обвинени в шпионаж в полза на Русия. 
За разлика от църковния казус в София, в Лон-
дон обявиха уликите срещу петимата - “прите-
жаване на фалшиви документи за самоличност с 
неуместни намерения и изработване на фалшиви 
шофьорски книжки.”

И пак изниква христоматиен въпрос от шпи-
онските буквари: кое разузнаване вербува шпиони 
в други държави, упражняващи престъпни дей-
ности като изработване и търговия с фалшиви 
документи, рискувайки да бъдат разкрити от 
криминалната полиция?

В тези буквари в императивен тон пише и 
това: спящите клетки на чужди агентури тряб-
ва да са по-ниски от тревата, а не да печатат 
позиви, паспорти и шофьорски книжки.    

И още един грях им вмениха - че някои от пе-
тимата били в български избирателни секции в 
Лондон (и то четири пъти!) или имали статут 
на застъпници на български опозиционни партии. 
Което е пореден абсурд - та кой руски шпионин 
в Англия ще си позволи да е застъпник на опози-
ционна партия в България, обвинявана в русофи-
лия?

Ако това е шпионаж, значи най-древната про-
фесия е във фалит.  

Шпионските игри  
на евроатлантиците

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

АНАТолИйсТАНКУлов

студениятотговор
наорбан

от стр. 1

по време на послед-
ните две служебни пра-
вителства афузов не се 
съобрази с решението на 
Нс на Бсп да не участ-
ва в тях и стана областен 
управител. тогава Бсп 
не му трябваше. Беше му 
в тежест. 

сега, точно преди 
избори, изведнъж соци-
алистическата партия се 
оказа крайно необходима 
като марка. Защото без 
нея дори и най-светлият 
кандидат едва ли би на-
правил нещо внушител-
но. Значи Бсп все пак 
е важна, просто някои 
хора искат да я използ-

ват като носна кърпичка. 
един път в джоба, друг 
път извадена на показ...

всъщност всичко 
това не е политика, а по-
литическо брокерство. 

На някои хора Бсп 
не им е важна като визия, 
идеи, политики, а просто 
като бранд, който да си 
лепнат на брошурките 
та белким им се получи 
далаверката. 

Най-первезното в 
цялата ситуация е, че 
медийният наратив на 
такива брокери винаги 
е високоморален. Бсп 
не се била съобразила с 
исканията на местните 
социалисти. ръковод-
ството пренебрегнало 

гласа на конференцията. 
диктатурата в левицата 
се вихрела като торнадо.

Жал ми е за всички, 
които са склонни да вяр-
ват в това. Бсп обаче не 
е политически кръжок, 
не е рокля от конфекция, 
която да бъде обличана 
само при удобен повод. 
Бсп това са идеи, исто-
рия, смисъл и в крайна 
сметка - дисциплина. 
ясно е, че брокерството 
не търпи това. ясно е, че 
всички играчи ще се оп-
итват да вземат опаков-
ката и да се отърват от 
съдържанието.

Целият този процес, 
който наблюдаваме по-
казва и защо Бсп беше 

подложена на безмилост-
ни удари в гърба в по-
следните няколко годи-
ни. просто брокерството 
не търпи идейните пар-
тии. те искат цялото по-
литическо пространство 
да се превърне в стока, 
подходяща да я сложиш 
на билборд и да забра-
виш за нея. поредните 
закупени акции в аво-
арите си.

Фактът, че Бсп се 
съпротивлява е най-сим-
патичното нещо в нея. 
Защото тази битка не е 
просто за оцеляването на 
Бсп, а за да могат хората 
да имат истинска надеж-
да за промяна. Без нея 
всичко ще е загубено.  

  �
Виктор ТуРМАКоВ

виктор Орбан май 
е фен на филма “Убий 
Бил” и е запомнил цитата 
“Отмъщението е ястие, 
най-добре сервирано сту-
дено”. Унгарският пре-
миер с лаконичното “не 
бързаме” за пореден път 
заля с леден душ надеж-
дите на Швеция за влиза-

не в НатО.
Орбан отдавна има 

зъб на Швеция. по вре-
ме на мигрантската кри-
за консервативният по-
литик се хвана гуша за 
гуша с либералните скан-
динавци заради настаня-
ването на новодошлите. 
в скорошен одобрен 
от мОН на кралството 
филм, излъчван в класни-
те стаи, дунавската репу-
блика е дадена като при-
мер за “бавно разлагаща 
се демокрация”, упра-
влявана от корумпирани 
и мракобесни автократи. 
през последните години 
шведските инвестиции в 
Унгария се свиха и текат 
на много бавна струйка. 

Орбан и правител-
ството имат понятие за 

чест и всяка нападка към 
Унгария ще бъде послед-
вана от “джентълменски 
реванш” (revanche. фр. 
ез. -  отмъщение). да, 
привидно той не отказ-
ва на Кралството дос-
тъп, не се обявява срещу 
“единствената праведна” 
линия на алианса за раз-
ширение, но... нека ува-
жаемите си повисят в на 
хладно в чакалнята.

явен контраст с поли-
тиците в България, които 
отдавна са влезли в роля-
та на лакея и блюдолизец 
в общия европейски дом, 
който може само да кима 
в знак на съгласие и кой-
то на всяка плюнка и рит-
ник (заслужени или не) 
от стопаните надава тре-
перещ гласец как всъщ-

ност върху него се сипе 
благодат. Уважение ли? 

а шведите да не се 
сърдят, че каквото пови-
кало, такова се обадило. 
Орбан си го каза: “Нищо 
не застрашава сигурнос-
тта на Швеция”. русия 
си има други главоболия 
и Балтика не й е прио-
ритет. това обаче може 
да се промени с допъл-
нително разширяване на 
враждебното й НатО в 
региона и е логично да 
насочи тогава ракети към 
стратегическите обекти 
в Швеция. ако цялото 
влизане в НатО накрая 
спихне, кой знае... може 
би там ще са благодарни 
на Орбан, че с хладната 
си отплата ги е отървал 
от гореща война. 

Политическиброкери
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  �
Кирил Аверянов

и обикновените българи, и 
българската интелигенция са 
възмутени от демонстративна-
та русофобска стъпка на вла-
стите в страната: свещениците, 
служили в руския православен 
храм в софия, бяха изгонени. 
“простете ни, скъпи руски бра-
тя и сестри!“, пише преподава-
тел в софийския университет. 
какво точно стана?

и без това сложните отно-
шения между русия и България 
се влошиха допълнително зара-
ди експулсирането от България 
на настоятеля и двама служи-
тели на руската православна 
църква в софия. на 25 септем-
ври руското външно министер-
ство извика българския посла-
ник атанас кръстин, на когото 
беше изразен остър протест. 
руското мвнр  нарече дейст-
вията на българските власти 
поредната провокация, която 
напълно се вписва в настоящи-
те евроатлантически опорки за 
„борба с руското влияние“.

в четвъртък, 21 септември, 
България беше шокирана от 
новината, че трима руски све-
щеници, служили в руската 
православна църква в софия, 
в храма „свети николай 
мирликийски Чудотворец“ 
(посолски храм), са били 
експулсирани. те са били 
привикани в българската 
имиграционна служба, къ-
дето им е наредено да на-
пуснат територията на тази 
държавата в рамките на 24 
часа като „лица, представля-
ващи заплаха” за национална-
та й сигурност.

става дума за настоятеля 
на рпЦ в софия архимандрит 
васиан, секретаря протойерей 
евгений и служител на храма 
(гражданин на Беларус). на 22 
септември министър-предсе-
дателят николай денков обяс-
ни, че решението е на данс. 
експулсирането на свещени-
ците става по унизителен на-
чин - те са откарани във фур-
гон до границата със сърбия. 
особено богохулна сянка на 
случващото се придава от фа-
кта, че актът на изгонването се 
падна на празника рождество 
Богородично.

„нищо не предвещаваше 
такова невероятно развитие на 
ситуацията. „сутринта отслу-
жихме литургия“.след служ-
бата ни се обадиха и ни пока-
ниха в миграционната служба 
и там ни арестуваха по съще-
ство. на въпроса ни какви са 
доказателства, те отказаха да 
ни кажат каквото и да било. 

всъщност арестът е без обви-
нения”, разказа архимандрит 
васиан (Змеев).

“руският консул пристигна, 
когато поиска фактите, българ-
ските служители на реда започ-
наха да казват на повишен тон: 
„Защо сме длъжни да ви казва-
ме!?“ тогава ни казаха: „или 
ви вкарваме в затвор, бежански 
лагер, или веднага напускате 
територията на България“. раз-
брахме се да си тръгнем”, до-
пълва свещеникът. 

„ние сме възмутени и шо-
кирани от случилото се. това 
още веднъж подсказва, че се-
гашното ръководство на Бъл-
гария окончателно е тръгнало 
по пътя на разрушаването не 
само на политическите кон-
такти между държавите, но и 
на културните и хуманитарни 
връзки между нашите народи. 
сега целта е да се скъсат отно-
шенията между сестринските 
руска и българска православ-
ни църкви, братските връзки 
между руския и българския 
народ. древният руски 
храм, който дъл-
ги години е 

бил място за 
обща молитва 
на руснаци и българи, 
вече ще бъде затворен. още 
веднъж подчертаваме, че отго-
ворността за бързото разваляне  
на двустранните връзки между 
русия и България е изцяло на 
българската страна“, подчерта 
в официален коментар руският 
посланик в България елеонора 
митрофанова. в същото време 
тя отбеляза, че москва няма да 
предприеме ответни действия, 
тъй като „ние не сме варвари“.

отделът за външни църков-
ни връзки на рпЦ също изрази 
решителен протест: „рпЦ обя-
вява решителен протест сре-
щу необоснованото изгонване 
на нейните представители от 
България. изгонването на ду-

ховници, чието призвание е 
да служат на Бога и хората, да 
проповядват мир и братство 
между народите, е възмутите-
лен акт, продиктуван от русо-
фобски подбуди и желание да 
се заличат славните страници 
от общата история на Бълга-
рия и русия”. 

конфликтът около храма в 
софия е най-големият от март 
2018 г., когато московският и 
всеруски патриарх кирил по 
време на посещение в Бълга-
рия публично коригира пре-
зидента на страната румен 
радев, като подчерта, че Бъл-
гария е освободена не от пол-
ша или Литва, а от русия: „За 
мен беше трудно да чуя всички 
тези препратки към участието 
на други страни в освобожде-
нието. нито полският, нито 
литовският сейм участват в 
решението за започване на 
война с османската империя. 
надявам се медиите да ни чуят 

и да предадат разочарованието 
ми от погрешното тълкуване.” 
тогава много български медии 
се възмутиха от позицията на 
патриарха, която предизвика 
осезаема криза в отношенията 
между рпЦ и БпЦ.

възможно е необяснимо 
грубите действия на българ-
ските власти срещу свещени-

ците да са били приети 
като „отговор” на 

състоялия се 

на 16 сеп-
тември първи 

международен събор 
на русофилите в околностите 
на калофер, който събра над 
5000 делегати не само от Бъл-
гария, но и от други европей-
ски страни.

За чест на обикновените 
българи, те не мълчат в отго-
вор на откровените недобро-
желателни действия на вла-
стите. десетки хора се събират 
пред затворения храм, палят 
свещи, носят цветя, мнозина 
образуват жива верига. ситу-
ацията се утежнява още по-
вече от факта, че в църквата 
се съхраняват мощите на св. 
серафим (соболев), дълбоко 
почитан светец както от рус-
наци, така и от българи. сега 

е физически невъзможно да се 
помолят пред мощите на све-
теца.

„Заедно с изгонените руски 
духовници и свети серафим 
напуска софия“, пише бъл-
гарският свещеник владимир 
дойчев. “мощите му ще оста-
нат там, в криптата. но за нас 
оградата на руския храм ще 
прилича на стената на плача в 
Йерусалим. няма да можем да 
стигнем до мраморната гроб-
ница на епископа, който ни 
донесе толкова утеха. Горката, 
горката софия, няма да можеш 
да отидеш при своя ангел-па-
зител... къде да ходим сега? 
до кого и къде ще изпращаме 
писма на своето отчаяние?”

много емблематични фи-
гури на българското обра-
зование публикуват комен-
тари в социалните мрежи, 
пропити с мъка и срам. 
Широк отзвук получи при-
зивът на дарина Григорова, 
преподавател в софийския 
университет “св. климент 
охридски”: “простете ни, 

руски братя и сестри, за тази 
мерзост, сторена от антибъл-
гарското правителство, дръзна-
ло да изгони руски свещеници 
от България, издевателство на 
празника на рождество Бого-
родично. нечестивите полити-
ци ще си отидат, “като прах, 
що вятърът измита от земното 
лице... а на нас, на българите 
в антибългарска днешна Бълга-
рия какво да кажа с тази буца в 
гърлото…  свети серафим со-
фийски, нашият общ светец, на 
рпЦ и БпЦ, който е в крипта-
та на руската църква на свети 
николай Чудотворец, откъдето 
прогониха руските отци, казва 
в едно от поученията си: “Чо-
вешката душа е непревземаема 
крепост. ключовете за нея Бог е 
поверил на самите нас. ние сме 
тези, които с послушанието си 
към бесовете предаваме тези 
ключове в ръцете на злите да 
ни погубят”. ако пазим ключа, 
ще опазим и богохранима Бъл-
гария, а “пътят на нечестивци-
те ще погине”. простете ни, 
скъпи руски братя и сестри!”

Българите молят прошка 
от Русия за „мерзостта” 
на местните власти 
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Елена Христова

През 2023 г. се навършват 125 годи-
ни от рождението на Христо смирнен-
ски - роден е на 29 септември (17 сеп-
тември стар стил) 1898 г., и 100 години 
от смъртта му на 18 юни 1923 г. във 
връзка с това Национален литературен 
салон “старинният файтон” организи-
ра Литературно-музикална вечер под 
наслов “да бъде ден!”. тя се проведе в 
уютната обстановка на музей галерия 
“анел” на 25 септември. 

д-р елена алекова, художествен 
ръководител на салона, в уводните си 
думи подчерта: 

“той би могъл да се роди в свободна 
България, ако не биха били решенията 
на Берлинския конгрес (1878). Но се 
ражда в пределите на Османската им-
перия в град Кукуш, географска област 
егейска македония (днес в Гърция), в 
семейството на елисавета и димитър 
измирлиеви. През 1903-а, едва четири-
годишен,

преживява Илинденско-
Преображенското въстание 

Когато е на четиринадесет годи-
ни започва Балканската война (1912-
1913), като на 23 октомври 1912 г. чети 
на македоно-Одринското опълчение 
освобождават Кукуш. междусъюзни-
ческата война (1913) го оставя без дом 
- в началото на юли Кукуш е изгорен 
до основи в пламъците ? и никога пове-
че не възкръсва от пепелта. семейство 
измирлиеви с четирите си деца (тома, 
Христо, Надежда и андон) се вливат 
в потоците бежанци от македония и 
тракия съм майка България. само след 
два месеца той ще навърши петнадесет 
години. България преживява първата 
си национална катастрофа. 

в месомелачката на Първата све-
товна война (1914-1918) загиват него-
ви приятели, а гибелното й дихание го 
докосва, когато, постъпвайки като въз-
питаник на военното на Негово Крал-
ско величество училище през 1917-а, 
е изпратен през 1918 г. със съкурсни-
ците си срещу въстаналите български 
войници (владайското войнишко въс-
тание от септември 1918 г.). Потресен 
от жестокостта, с която въстанието е 
потушено, той напуска училището, 
въпреки че трябва да се плати голямо 
обезщетение, непосилно за семейство-
то. Подписването на Ньойския мирен 
договор (1919) носи втората национал-
на катастрофа на България.  
Следват години на вълнения, 

митинги, демонстрации 

На 9 юни 1923 г. в Царство Бъл-
гария е извършен държавен преврат, 
убити са видни земеделци, сред които 
министър-председателя александър 
стамболийски и райко даскалов. идва 
на власт александър Цанков. десет 
дена след деветоюнския преврат в 
Горна баня сърцето на Христо смир-
ненски престава да бие. “Поисква лист 
да пише - четем в спомените на сестра 
му Надежда измирлиева, - но това си 
остава последното негово желание.”

Опелото му е в църквата “свети 
Крал” (“света Неделя”)”.

През цялото време звучаха стихове 
на гениалния Юноша в изпълнение на 
актьора Георги Златарев и владимир 
илиев, както и на водещата елена але-
кова, която ги бе втъкала в сценария на 

вечерта: “да бъде ден!”, “Братчетата 
на Гаврош”, “Юноша”, “Червените ес-
кадрони”, “северният спартак”, “Про-
летно писмо”, “Жълтата гостенка”, 
“Цветарка”, “есенни листа”, “Балани-
ади”... а накрая, като своеобразна кул-
минация - “Приказка за стълбата”!

матей Шопкин, Надежда Захариева, 
атанас Звездинов, Зинаида Чаушева, 
илко славчев, владо Любенов, марина 
матеева, Павлина Йосева и елена але-
кова почетоха паметта на смирненски с 
изпълнение на свои стихове. Прозвуча и 
лирическото посвещение “На смирнен-
ски” на поета дамян П. дамянов. Поети-
те с китара светлана Йонкова и Орлин 
миланов разчувстваха присъстващите 
с песни по стихове на поета и по свои 
стихове. изпълненията на флейтистката 
майя сергиева-Богданова - “ария” на 
александър райчев и “сиринкс” на Клод 
дебюси - обрамчиха вечерта. седемна-
десетгодишната пианистка яна стояно-
ва, възпитаничка на Националното му-
зикално училище “Любомир Пипков”, 

взриви залата с “Патетична соната”, част 
първа, на Лудвиг ван Бетовен.

ваня Григорова, кандидат за кмет 
на софия, удиви публиката с тънкото 
познаване на творчеството на смир-
ненски. сред присъстващите бяха и 
янаки стоилов, иван таков, Невяна 
малчева, евгений Белий, донка Коле-
ва, Бойко Беленски, емил Бехар, ангел 
симеонов, проф. валери стефанов, Ге-
орги Наков, почитатели на смирнен-
ски и приятели на Файтона.

И още една литературно-
музикална вечер 

очаква почитателите на Христо смир-
ненски

тя ще се проведе на 28 септември от 
18 ч. в двора на къщата музей “Христо 
смирненски” (ул. “Овче поле” 116) в сто-
лицата. Организират я Националният ли-
тературен музей и Литературният център 
“да бъде ден!” при къщата музей “Христо 
смирненски”. вечерта ще бъде предше-

ствана от водосвет и е под наслов “сво-
бодата зове непрестанно сърца ни...”, по 
стихотворението на поета “Към висини”:

Като звън на далечни, 
грамадни камбани,

като гръм на стихийни вълни,
свободата зове непрестанно 

сърца ни
към лазура на нови страни.

директорът на НЛм атанас Капра-
лов ще открие вечерта, която ще започ-
не с представяне на книгата на Христо 
смирненски “Зимни вечери”, фото-
типно издание. стихотворният цикъл 
“Зимни вечери” е публикуван за първи 
път в литературната притурка на “ра-
ботнически вестник” (27 януари 1923 
г.). в началото на 1924 г. излиза като 
отделна книга в библиотека “Звънар”. 
с корица и илюстрации на алексан-
дър Жендов и с предговор на Георги 
Цанев. стихове от “Зимни вечери” ще 
изпълни актьорът мариан маринов.

следва литературно-музикален ре-
цитал с участието на поетите Боян ан-
гелов, председател на съюза на българ-
ските писатели, Георги Константинов, 
Надежда Захариева, Бойко Ламбовски, 
марина матеева, иван есенски, Пав-
лина Йосева, Боян Бойчев, Калоян 
Христов и флейтистката майя сергие-
ва-Богданова. водеща е д-р елена але-
кова, главен уредник на музея.

същевременно, в 17 ч. от музея за 
история на софия (бившата Централна 
софийска баня) ще се проведе разходка 
“разместената софия на смирненски” 
(Хумористична картография, етногра-
фия и социология на града)”, осъщест-
вена през юли 2023 г. с подкрепата на 
Фондация “Прочети софия”, столич-
ната община и програмата “Култура” 
на министерството на културата. раз-
казвачката Катя Зографова ще поведе 
участниците в разкодката по улиците, 
намерили място в стиховете на поета, и 
ще ги приобщи към литературно-музи-
калната вечер в неговия музей.

СНИМКАЛИЧЕНАРХИВ

Участници (от ляво на дясно): Надежда Захариева, илко славчев, светлана Йонкова, орлин Миланов, Павлина Йосева, 
Майя сергиева-Богданова, Зинаида Чаушева, владимир илиев, Георги Златарев, Яна стоянова, Елена алекова,  
Марина Матеева, Матей Шопкин, венета Коларова, Евгений Белий и атанас Звездинов

Поет на бурните времена
Отбелязваме125-годишнинатаотрождениетонаХристоСмирненски
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накратко

За втори път художникът андрей 
янев открива есенния сезон на изложби-
те в галерия “Нюанс” (софия, ул. “иван 
денкоглу” 42). За разлика от първата си 
експозиция, в която ви показахме ко-
лекция акварели, този път художникът 
представя творби с масло, акрил, графит. 
картините са обединени от заглавието 
“Общение”, съобщават от галерията. в 
следващите редове може да прочетете 
текстa, който проф. аксиния джурова 
подготви за изложбата.

“в днешния “Отворен свят” най-пара-
доксално липсата от общение се задълбо-
чава. Обществото ни става все по-дезин-
тегрирано, конфронтирано и все по-рядко 
обръща своя взор към твореца. размагьо-
сването на света ни изправи пред бездна-
та на всепозволеността и всеядността.

андрей янев е от художниците, кои-
то, осъзнавайки случващото се, търсят на-
дежда, спасение и упование в мъдростта 
на традицията. продължава упорито своя 
разговор с времето, с вечното и божест-

веното, вярвайки в съществуването на по-
висша сила, тази на твореца, чиято свет-
лина не спира да осветлява пътя му.

този неоиконописец, съвременен 
майстор на мистицизма в православи-
ето, е намерил неговия пластичен ек-
вивалент в настоящата изложба чрез 

поразяващите със своята белота и зла-
тоносни ореоли любими ангели, Бого-
родица с младенеца, новозаветни сцени, 
както демащабирайки образите, така и 
фино изписвайки сцените, изпълнени с 
акрил, масло, графит, молив. всички те 
ни пренасят в съществуващото, но ряд-
ко откривано от нас във френетичния 
делник, тайнство.

има нещо баладично в тези застинали 
в своята ритуалност образи с подчертани 
силуети, въпреки трептящото вибриране 
на тънко положената живопис. този пох-
ват усилва още повече тяхното дематери-
ализиране до степен на безплътност.

така и с тази изложба андрей янев 
се утвърждава като самобитен худож-
ник, вървейки последователно по пътя 
на достигане до вселенската хармония, 
предоставяйки и на нас възможността да 
се откъснем, поне за миг, от крясъка на 
ежедневното общение и да се устремим 
към отвъдното, осъзнавайки дори, че това 
е непостижимо.”

България посреща за 
12-а поредна година евро-
пейската инициатива “Нощ 
на литературата”. Целта на 

събитието, инициирано от 
Чешките центрове по света, 
е да запознае публиката със 
съвременната европейска 
поезия и проза чрез четения 
на откъси от известни лич-
ности на нестандартни за ли-
тературата места - “читател-
ски гнезда”, научи дума 
от валентина стоева. 

На всеки 30 минути в 
едно и също читателско 
гнездо се чете един и същи 
откъс. Откъсите от книгите 
се подбират от посолствата 
и културните институти на 
европейските държави, а 
публиката може да състави 
своя маршрут според лич-
ните си предпочитания към 
европейските езици, вдъх-

новяващите четци или нес-
тандартните локации, в кои-
то се разгръща събитието. 

Освен в софия, “Нощ 
на литературата 2023” се 
провежда едновременно в 
Благоевград, Бургас, варна, 
велико търново, добрич, 
кюстендил, ловеч, монта-
на, перник, пловдив, русе, 
силистра, смолян, стара 
Загора и с. Чавдар. 

сред авторите, избрани 
за представяне пред българ-
ската публика, са вислава 

Шимборска, пия лейно, 
итало калвино, джон Бойн, 
стефан Хертманс, Гаска 
Шиян и др. пълна инфор-
мация за избраните книги, 
къде, кой и какво чете може 
да се намери в уебсайта на 
инициативата “Нощ на ли-
тературата”.

през 2023 г. визуалната 
идентичност на събитието 
е дело на художника дамян 
дамянов, а темата е “кни-
гите са нашите острови на 
нормалност”.

в пространствата на габровския дра-
матичен театър “рачо стоянов” на 29 и 30 
септември се провежда пилотното изда-
ние на 24-часовия маратон с разнообразни 
театрални форми, наречен “театър-24”. 
поводът за проявата е 10-годишнината 
от създаването на “малка театрална ком-
пания”, която кани габровци и гостите на 
града да се включат в своеобразния праз-
ник от 18 ч. в петък до 18 ч. в събота. дос-
тъпът до представленията и активностите 
в програмата е с вход свободен. 

програмата смесва популярни теа-
трални жанрове с такива, които са слабо 
познати на местната публика. Недели-
ма част от маратона са интерактивните 
спектакли и атракциони, творчески сре-

щи, ателиета и работилници, в които 
зрителите могат да се докоснат до маги-
ята на театъра. в събитието се включват 
вече утвърдени театрални формации и 
индивидуални артисти от цялата страна. 
инициативата се реализира в партньор-
ство с дт “рачо стоянов” и с финансова-
та подкрепа на програма “култура” към 
Габровската община. 

За първи път в рамките на маратона 
ще бъде представено и новото простран-
ство за театър в Габрово - сцена “Ъндър-
граунд”. Освен сцените на драматичния 
театър, маратонът превзема и нестан-
дартни пространства като коридори, фо-
айета, технически зони и пространствата 
на открито около театъра. 

„БНТ представя” филм  
за Никола Анастасов

БНТ 1 ще излъчи на 27 септември 
от 21 ч. в портретната документал-
на поредица “БНТ представя” филма 
“Слънчевото дете на българския те-
атър и кино”, посветен на любимия 
на поколения българи актьор Никола 
Анастасов. Филмът с режисьор Ди-
митър Шарков и оператор Пламен 
Герасимов проследява най-емблема-
тичните моменти от живота и ка-
риерата на Никола Анастасов. Пред 
камерата на БНТ своите спомени за 
времето, споделено с актьора, раз-
казват Теодор Елмазов, Кръстю Ла-
фазанов, Любомир Нейков, Мария Ка-
симова-Моасе, Ина Шкарова, проф. 
Пламен Марков, Славчо Пеев, Владлен 
Александров и др. Коя е първата “сре-
ща” на Никола Анастасов с театъра, 
защо отива при министъра на кул-
турата, какво го кара сам да посети 
лудницата - това са само част от 
вълнуващите истории, които зрите-
лите ще видят във филма тази вечер.

Магията на реставрацията 
разкриват в Квадрат 500

Националната галерия отново 
отваря вратите на лаборатория-
та по консервация и реставрация за 
ценителите на изкуството. Те ще 
имат възможността да надникнат 
“зад кулисите” на музея, да видят 
как се подготвят за експониране 
произведения на изкуството. Рес-
тавратор ще ги запознае с принци-
пите и етиката на съвременната 
реставрация, както и с различните 
видове материали и пособия, с кои-
то си служи в процеса на работа. 
Водещи са Фанчи Атанасова и 
Надежда Донкова. Темата е “Рес-
таврация на хартия”. Занятието 
ще се състои в Национална гале-
рия/Квадрат 500 на 28 септември 
от 17 до 18 ч. Такса - 20 лв. За за-
писване и допълнителна информа-
ция: education@nationalgallery.bg; 
0879 147 679; 0886 817 233.

СНИМКАБТА

На сцената на НЧ “Развитие - 1893 
г.” в Белоградчик се състоя премиера 
на пиесата “Великденско вино”. 
Спектакълът се поставя с финансовата 
подкрепа на НФ “Култура”, а режисьор 
е бившият актьор във Видинския 
театър Димитър Атанасов, казва за 
БТА председателят на читалището 
Валери Цветков. Той изпълнява ролята 
на поп Кръстьо. Другият персонаж 
в спектакъла - на клисаря Гечо, се 
пресъздава от Даниел Дончев

СНИМКАБНТ

СНИМКАНАЦИОНАЛНАГАЛЕРИЯ

24-часов театрален маратон очаква габровци

В 16 населени места 
в България ще четат 
в Нощта на литературата 

Андрей Янев, “Покаяние 2”

Галерия „Нюанс” 
представя „Общение” 
на Андрей Янев
Тозинеоиконописец,съвремененмайсторнамистицизма
вПравославието,енамерилнеговияпластиченеквивалент
внастоящатаизложба,пишепроф.АксинияДжурова
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хороскоп

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март
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променливо

Вместо да се разкъсвате 
между желания и отго-
ворности, направете от-
говорностите си желани. 

Работата в дух на съ-
трудничество облекчава 
живота. И вие не прави-
те изключение.

През цялото време пъту-
вате нанякъде, но без цел 
и посока. Концентрирай-
те се.

Бъдете готови да изслу-
шате хората, с които 
взаимодействате. Успе-
хът ви зависи и от тях.

Някой, без сам да осъзна-
ва, утежнява живота ви. 
Опитайте деликатно да 
се отдалечите.

Сложна задача ще е да 
поддържате смислен 
разговор. Денят ще е на-
прегнат, но успешен.

Недооценявате щастието, 
което ви е кацнало на рамо-
то. То може и да отлети, 
ако нямате нужда от него.

Колкото по-малко се вто-
рачвате във въпроса как да 
се изразите най-добре, тол-
кова по-лесно ще ви бъде.

Извоювайте си правото 
днес да не ви безпокоят, 
за да се почувствате в 
хармония със себе си. 

Отстоявайте себе си 
и най-важното - не се 
поддавайте на масовата 
психоза.

Хубаво е да намерите 
приятели, с които да 
споделите вижданията и 
идеите си.

Съвместните действия 
днес добре се координи-
рат и са обречени на ус-
пех. 

овеН

православенкалендар

05.55 денят започва - сутрешен
блоксХристинаХристова
исимеониванов

09.20100%будни-сутрешноток-
шоуснадеждаивановаи
стефанА.Щерев

11.00Култура.БГ - предаванеза
култура с димитър стоя-
нович

12.00посветаиунас
12.25новининатурскиезик
12.35малкиистории
12.45Телепазаренпрозорец
13.00последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу/п/
14.15"Амос-пазителятнамаски-

те"-анимационенфилм
14.45 "пакостникът чорапчо" -

анимационенфилм
15.00 "Анн с двойно "н" 2" - тв

филм/4епизод/
15.45Телепазаренпрозорец
16.00Бързо,лесно,вкусно
16.30светътиние
17.00Българияв60минутисма-

рианавекилска
18.00посветаиунас
18.30ощеотденя - коментарно

предаване
19.00последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу
20.00посветаиунас
20.45спортниновини
21.00БнТпредставя:слънчевото

детенабългарскиятеатър
икино.николаАнастасов

22.00 "внедрени 3" - тв филм
/4епизод/(14)

23.00посветаиунас
23.25"подприкритие3"-твфилм

/5епизод/(16)
00.25светътиние/п/
00.55100%будни-сутрешноток-

шоуснадеждаивановаи
стефанА.Щерев/п/

02.30Култура.БГ - предаванеза
култура с димитър стоя-
нович/п/

03.30 "Анн с двойно "н" 2" - тв
филм/4епизод/п/

04.15олтаритенаБългария
04.25посветаиунас/пот20.00ч./

06.00"Тазисутрин"-информаци-
онно предаване с водещи
Златимир Йочев и мария
Цънцарова

09.30"предиобед"-токшоусво-
дещидесиславастоянова
ипетърдочев

12.00 bTV новините - обедна
емисия

12.30"Комицитеиприятели"-ко-
медийношоу

13.30 "стани богат" - телевизи-
оннаиграсводещмихаил
Билалов/п./

14.30 "скъпи наследници" - се-
риал

15.30 "почукай на вратата ми" -
сериал

17.00bTVновините
17.20 "лице в лице" - публици-

стично предаване с воде-
щаЦветанкаризова

18.00 "стани богат" - телевизи-
оннаиграсводещмихаил
Билалов

19.00 bTV новините - централна
емисия

20.00 премиера: "опасно изку-
шение"-сериал,с.6,еп.39

21.00"Фермата:нишкатанажи-
вота"-риалити,с.9

23.00bTVновините-къснаеми-
сия

23.35 "сомердал" - сериал, с.4,
еп.4

00.35"столичанивповече" -се-
риал,с.9,еп.9

01.25 "Фамилията" - сериал, с.3,
еп.10

02.20bTVновините/п./
02.50"предиобед"-токшоусво-

дещидесиславастоянова
ипетърдочев/п./

04.45"Безбагаж"-документална
травъл поредица с автор
БилянаТраянова/п./

05.20 "лице в лице" - публици-
стично предаване с воде-
щаЦветанкаризова/п./

06.00 "Здравей, България" - су-
трешенблок

09.30 "на кафе" - предаване на
NOVA

12.00новинитенаNOVA
12.30 "наследство" (премиера) -

сериенфилм
13.30 "остани с мен: Безкрай"

(премиера)-сериал
15.00"немеоставяй"(премиера)

-сериенфилм
16.00новинитенаNOVA
16.10 "пресечна точка" - публи-

цистичношоу
17.00 "семейни войни" (нов се-

зон)-телевизионнаигра
18.00"сделкаилине"(премиера)

-телевизионнаигра
19.00 новините на NOVA - цен-

тралнаемисия
20.00"Алеянаславата"(премие-

ра)-сериал,сезон1
21.00"игринаволята:България"

(премиера) - риалити, се-
зон5

23.00новинитенаNOVA
23.30 "военни престъпления" -

сериал,сезон12
00.30 "престъпни намерения" -

сериал,сезон12
01.20"пожарникаритеотчикаго"

-сериал,сезон10
02.00"дъщерятанапосланика"-

сериенфилм
03.40"Тиразкажи,черноморе"-

сериенфилм
05.20 "пресечна точка" - публи-

цистичношоу/п/

10.00АкадемияЗдравитал

11.00EuroTVShop

11.30моднафиеста

12.00 интересно със славчо То-

шев

12.30EuroTVShop

13.00новини

13.15несестрахувай!

14.15Балотаж

15.15новини

15.30EuroTVShop

16.00делници

19.30новини

20.00 Контра със страхил Анге-

лов

21.00психологическипортрет

22.00 денят с веселин дрем-

джиев

23.00новини

23.30ГозбатанаБългария

00.30Refreshзаздраве

01.30EuroTVShop

03.30Балотаж

04.30психологическипортрет

05.30 Контра със страхил Анге-

лов

06.30делници

скръбнавест

две годИНИ БеЗ 
         

стоЮ кЬосев 
         

                 

         

   

в сърцата си пазим скъпи спомени за теб.
За любимия човек няма забрава.

поклон пред светлата ти памет!
         

                            От семейството

И при най-ужасни
мъчения персентин не
можалдасклонисв.ка-
листрат да се откаже от
вяратасивспасителя

св.Калистратеживял
през трети век. родил се
в гр. Картаген. от детска
възраст бил възпитан в
християнската вяра. Баща
му и дядо му били хрис-
тияни. неокора, един от
неговите прадеди, служил
като войник в Йерусалим
припилатпонтийскипрез
временаХристовитестра-
дания.Тойвидялчудесата
приХристоватасмъртипо-
вярвалвГоспода.Билпро-
светен във вярата и кръс-
тенотапостолите.Катосе
върнал в къщи, неокора
донесъл сред домашните
си светата вяра в Христа.
още от това време родът
на неокора бил християн-
скирод.

Така след време и
св. Калистрат бил роден,
кръстен и възпитан като
християнин. Като възмъ-
жал, станал войник. Той
бил единственият христи-
янин в целия полк. някои
от войниците го виждали
как ставал нощно време
и се молел на Бога. спо-
менавал името на Христа
спасителя. Те съобщили
на военачалника персен-
тин, че той е християнин.

А персентин бил свиреп
гонителимъчителнахрис-
тияните.

Задасеувери,чеКа-
листратенаистинахристи-
янин, персентин му запо-
вядал да принесе жертва
набоговете.Калистратре-
шителноотказалдастори
това.нанесенмубилжес-
токпобой.послебилхвър-
ленвморето.ноБожията
силагоизбавилаотсмърт.
два делфина го изнесли

живнабрега.Тойизлязъл
невредимотводата.

Катовиделитърпение-
тонаКалистратприужас-
ниябойичудото, станало
снего,

49 войници повярва-
ли в христа Господа. те
билисъщожестокобити

след това хвърлени
заедносКалистратвтъм-
ница. Там св. Калистрат
ги научил на вярата и ги
укрепил духом. Като него
и те проявили голямо мъ-
жество при страданията.
Господ показал велика
силанадтях.

Катовидял,ченеможе
ипринай-ужаснимъчения
да склони св. Калистрат
и другите 49 войници да
се откажат от вярата си в
спасителя,мъчителятраз-
поредил всички да бъдат
избитивтъмницата.

Църкватапочитана27септемврисв.мчккалистратидружинатаму.св.апостолиот70-теМаркиаристарх
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ДесиславаВелева-230;ЮлияКулинска-224
икономика:маякалпачка-Йовановска-
завеждащотдел-246;ЕвгениГаврилов-246
Свят:ТаняГлухчева-220
култура:вилианаСемерджиева-
завеждащотдел-240
оБЩЕСтво:ВалентинГеоргиев-232
ЧЕтиво:БоянБойчев-“Пегас”-244;ГеоргиГълов-
“Пардон”;Художник:АнатолийСтанкулов
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ул.„Позитано”20А
Факс:9752604,
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печат

София,жк."дружба"1,
ул."илияБешков"3а

отговоринакръСтоСловицата

отБроЙ185

водоравно:
"Дама пика". Кариес. Мими Иванова. Ра.

Радисти.ЕГн.Тинктура.Ет.Опера.Трибунали.
Име.Ео."Егер".не.Да.Туджаров.на.Ро.Део.
Са.Серии.Сирени.Ен.Сняг.неделя.Иго.Ра-
таи.чеп.Сеир.Ре.Кене/Франсоа/.Поет.Гост.
Рагин /Венцислав/. Зловоние. Ада. Дом. Иро.
"Каберне".Танкове.Катаев/Валентин/.Разлив.
"Патлейна".

отвЕСно:
Мама. Пиене. Грозота. Мид /Карл/. Ем.

"Арсо".Елмаз.Ками.Ред.Ин.Сто.н.л.Писта.
Ария. "Вики".Шиити. Григоров /Иван/. Квинтет.
Аронов /Арон/. Каа. Кроулист. Си. "Еп". ноти.
"Артек". Ято. Убеждение. Акт. Ав. Ругаене.
Рабал /Пако/. Ура. Анероид. Кадете /Жорже/.
"АРО". Ечегарай /Хосе/. Пергел. Вселени.нен.
Сантим.АняПенчева.
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Тенис
ITF 25 000 в Пазарджик, I кръг
александър василев (№1790) - ди-

митрис сакеларидис (Гър, №1884) 6:1, 
7:5; стефанос сакеларидис (Гър, №396) 
- виктор Киров 6:2, 6:2; андрей Чепелев 
(рус, №504) - александър Чайка (рус, 
№1390) 6:3, 6:0

резултати

Футбол
по Диема спорт 
15.30 Хебър - ботев Вр
18.00 Славия - левски
20.30 лудогорец - локо Пд

по Диема спорт 2
22.00 Нюкасъл - Ман Сити

по Диема спорт 3
21.45 ливърпул - лестър

по Нова спорт
21.45 брентфорд - Арсенал

по риНг
19.30 Емполи - Салернитана
21.45 лацио - торино

по макс спорт 1
20.00 Атлетик б - Хетафе

по макс спорт 2
19.30 Верона - Аталанта
21.45 Наполи - удинезе

по макс спорт 3
19.30 Каляри - Милан
21.45 Интер - Сасуоло

по макс спорт 4
20.00 Реал М - лас Палмас
22.30 Валенсия - Реал С

Гледайте

СнимкаБТа

Христо Стоичков, Валери божинов, Краси балъков и други звезди на българския футбол бяха 
сред официалните гости за десетгодишнината на ФК Сините камъни. В сливенската зала 
“Васил левски” се събраха стотици почитатели на футбола. В клуба тренират 236 деца

“вечното” дерби между ЦсКа и 
Левски бе изтеглено с 24 часа. Битката 
за софия ще се състои на 7 октомври от 
14,45 ч. ръководните органи на футбола 
взеха това решение, защото в неделния 
ден в центъра на столицата ще се състои 
ежегодният лекоатлетически маратон.

“Консенсусното решение е резул-
тат от принципната позиция на БФс, 
че спокойствието и сигурността на 
гражданите и опазването на общест-
вения ред по време на, преди и след 
двубоите са водещ приоритет за всич-
ки страни във футболния процес”, 
обявиха от “Бояна”.

издърпването на дербито наложи и 
други промени в кръга. ЦсКа 1948 и 
Ботев пд ще играят в неделя от 17,45 

ч., вместо в събота от 15 ч. Битката за 
първото място между Черно море и 
Локо пд ще е също в съботния ден, но 
от 20,15 ч. а етър и Хебър излизат в по-
следния ден от седмицата от 15,15 ч.

дисциплинарната комисия наложи 
солени глоби след X кръг на обща стой-
ност 38 000 лв. Най-пострадал е Ботев 
пд, който заради домакинския мач с 
ЦсКа (1:2) ще трябва да плати 17 300 
лв. - за различни провинения на фено-
вете си. след срещата треньорът на сто-
личани Нестор ел маестро бе ударен по 
главата с монета и се строполи на земя-
та. поради тази причина “канарите” ще 
изиграят следващия си домакински мач 
без публика. става въпрос за “Битката 
за тракия” с Берое в събота от 20 ч.

От Ботев призоваха решението да 
бъде преразгледано.

“инцидентът трябва да бъде адре-
сиран към конкретен човек, но не и 
към цялата публика. Не сме съгласни 
хилядите привърженици на клуба да 
страдат заради емоционален изблик 
на дадена личност. Борбата срещу по-
добни прояви трябва да бъде водена в 
името на футбола, а не в ущърб на тези, 
заради които същият съществува”, обя-
виха от пловдив.

Глобени от БФс са още осем отбора 
- все за провинения на публиката. сред 
тях най-много - 8300 лв., ще плаща Лев-
ски, чиито фенове прекъснаха за 9 мин. 
мача с етър (1:0) с мятане на факли и 
палене на димки в сектор Б.

Над 1900 атлети от цял свят ще застанат на старта на трите 
състезателни дистанции на софийския маратон на 8 октомври. 
Още над 1500 се очаква да се включат в съпровождащото “Фън 
рън” бягане на 5 км, което е отворено за всички желаещи.

“медалите ще са със силуета на някоя от емблематичните 
сгради на софия. тази година сме избрали да бъде Народното 
събрание. медали ще има за всички участници. Заради серти-
фиката, който има нашият маратон, той става все по-популярна 
дестинация за рънинг туристите. За момента сме получили заяв-
ки от над 45 държави. сред тях са тайланд, Колумбия и мала-
ви”, обяви спортният директор на маратона даниел дуков.

Наградният фонд е над 65 000 лв. предвидени са и премии от 
по 1000 евро за рекорди на трасето в маратонската дистанция. 
Настоящото върхово постижения при мъжете е 2:13:13 ч., а при 
жените - 2:28:38 ч.

ЦсКа разкри какво е състоянието на контузените 
срещу Ботев пд в петък марселино Кареасо и Браян 
Кордоба. първият се появи на тренировка на “армей-
ците” и изглежда е напълно готов за игра. вторият 
продължава да е в лазарета и ще пропусне утрешната 
среща с Локо сф. все още не е ясно дали ще успее да 

се възстанови и да вземе участие в ключовите мачове 
другата седмица - гостуване на лидера Локо пд в по-
неделник и дербито с Левски в събота.

“всички останали играчи, освен трайно контузе-
ните, са на линия за домакинството ни в четвъртък 
от 20,30 ч. на стадион “Българска армия”, обявиха от 

Борисовата градина.
Билетите за мача с Локо сф вече са в продажба 

онлайн, както и на касите до фенмагазина на “арми-
ята”, които ще работят от 10 до 18 ч. За сектор “а” 
пропуските са по 16 лв., за “в” - 11 лв., а за “Г” и 
“Б” - по 8 лв.

петър Белберов се завръ-
ща в бокса и иска да участва 
на Олимпиадата в париж до-
година. Бившият национал се 
беше насочил към профирин-
га, но след промените е ам-
бициран да стигне до игрите 
догодина.

“имам сили да атакувам 
Олимпиадата, след като пред-
ния път останах на крачка от 
квотата. единственото, което 
ме спря, бяха неблагоприят-
ните обстоятелства и тежката 
контузия (операция) два ме-
сеца преди квалификациите. 
въпреки това останах първа 
резерва. Неуспехът ме мо-
тивира да се възстановя и да 
продължа да се развивам”, за-
яви 33-годишният Белберов.

Над 3500 души 
ще бягат в столицата

ЦСКА с разкрития за контузените Кареасо и Кордоба

БФС издърпа 
ЦСКА - Левски
„Вечното”дербинямадапречинамаратонанаСофия

33-годишен боксьор ще гони квота за Париж

СнимкаБФБокС

Държавният шампион Петър белберов (в средата) 
и подгласникът му Йордан Ернандес ще се борят 
за място на олимпиадата

“Желая определянето на 
титуляра в категорията да се 
направи след официални спа-
ринги пред съдии или участие 
в национални и международ-
ни турнири, като “странджа 
2024”. Нека най-добрият три-
умфира, а всички почитатели 
на този вълнуващ спорт да се 
потопят в атмосферата на ис-
тински бокс и спортно съпер-
ничество, които, за съжаление, 
често биват “замитани” от раз-
лични интереси”, добави той.

последните години титу-
ляр при тежките е натурали-
зираният кубинец Йордан ер-
нандес, който не се е явил на 
финала на държавното преди 
две седмици, където е трябва-
ло да играе срещу Белберов.


